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REVISTA PRESEI 

 

 

 Salariații uneia dintre cele mai mari fabrici din București, PROTEST în fața 

Guvernului 

Salariaţii fabricii IMGB vor protesta marţi, începând cu ora 12:00, în faţa 

Guvernului, nemulţumiţi de închiderea societăţii de către firma coreeană Doosan 

Heavy Industries, anunţă Sindicatul Independent Dreptatea, afiliat confederaţiei 

CNS Cartel Alfa. 

Salariaţii solicită intervenţia Guvernului pentru blocarea închiderii şi demolării 

fabricii. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Audierile miniștrilor din Cabinetul Cîțu încep marți. Calendarul discuțiilor 

din comisii 

Audierile miniştrilor propuşi pentru Guvernul Florin Cîţu încep marți și vor 

continua miercuri şi joi. Singura schimbare față de Guvernul Ludovic Orban este la 

Ministerul Finanţelor, unde propus este Lucian Ovidiu Heiuş, transmite Mediafax. 

„Am adoptat calendarul de audiere a miniştrilor propuși în comisiile parlamentare 

reunite pentru următoarele trei zile, deci începând cu ziua de mâine (marți – n.r.), 

urmând ca la începutul săptămânii viitoare BPR-urile să se reunească pentru a 

stabili programarea şedinţei de plen reunit. A fost unanimitate (...). Astfel, 

conducerea Parlamentului a decis ca marţi să fie audiaţi Nicolae Ciucă, Ovidiu 

Heiuș, Costel Alexe, Cătălin Predoiu, Nechita Oros şi Ion Ştefan”, a spus Titus 

Corlățean, vicepreședintele Senatului. 
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Calendarul pentru ziua de marți: 

- ora 10.00 Nicolae Ciucă, propus la Apărare 

- ora 11.00 Lucian Ovidiu Heiuş, propus la Finanţe 

- ora 12:00 Costel Alexe, propus la Mediu 

- ora 13.00 Cătălin Predoiu, propus la Justiţie 

- ora 14.00 Nechita Oros, propus la Agricultură 

- ora 15.00 Ion Ştefan, propus la Lucrări Publice, Dezvoltare 

Calendarul audierilor de miercuri: 

- ora 10.00 Bogdan Gheorghiu, propus la Cultură 

- ora 11.00 Lucian Bode, propus la Transporturi 

- ora 12.00 Victor Costache, propus la Sănătate 

- ora 13.00 Ionuţ Stroe, propus la Sport 

- ora 14.00 Monica Anisie, propus la Educaţie 

- ora 15.00 Violeta Alexandru, propus la Muncă 

Calendarul auderilor de joi: 

- ora 10.00 Bogdan Aurescu, propus la Externe 

- ora 11.00 Marcel Boloş, propus la Fonduri Europene 

- ora 12.00 Virgil Popescu, propus la Economie 

- ora 13.00 Marcel Vela, propus la Interne. 

La începutul săptămânii viitoare va fi o nouă şedinţă a conducerii Parlamentului, în 

care se va stabili ziua votului de învestire pentru Guvernul Cîţu. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Ciolacu - şedinţă informală cu preşedinţii organizaţiilor judeţene ale PSD; 

discuţii pe cazul Sorinei Pintea 

Preşedintele interimar al PSD, Marcel Ciolacu, va avea marţi o întâlnire informală 

cu preşedinţii organizaţiilor judeţene ale partidului, ocazie cu care va fi discutat şi 

cazul fostului ministru al Sănătăţii Sorina Pintea, arestată preventiv pentru luare de 

mită. 

 

Ciolacu a declarat luni că la şedinţa informală cu preşedinţii organizaţiilor de 

partid va fi discutat şi cazul Sorinei Pintea. 

 

La sfârşitul săptămânii trecute, preşedintele PSD Maramureş, Gabriel Zetea, a 

propus suspendarea din partid a Sorinei Pintea. 

 

"Am luat act de propunerea domnului Zetea. Nu e un lucru de ascuns faptul că eu 

mâine (n.r. - marţi) voi avea o şedinţă informală cu toţi preşedinţii de organizaţii 

judeţene, unde vom lua mai multe decizii. (...) Nu poţi să adopţi ceva într-o şedinţă 

informală. Nu e un caz, vom discuta tot contextul. (...) Vom şti ce avem de făcut şi 

eu cât conduc partidul nu voi lua anumite decizii către cazuri personale. Vom lua 

în discuţie care este abordarea partidului în astfel de cazuri. (...) Este o decizie care 

afectează întregul partid şi va fi o decizie pe care o să o iau împreună cu preşedinţii 

de organizaţii şi o să o comunic la următorul CEx", a menţionat luni Marcel 

Ciolacu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Bogdan Licu, aviz negativ de la CSM / Procurorii Militaru și Cristodor, aviz 

pozitiv 

Bogdan Licu, propus de Cătălin Predoiu pentru funcția de prim adjunct al 

procurorului general, a primit luni aviz negativ din partea Secției pentru Procurori 

a Consiliului Superior al Magistraturii, după interviul susținut în aceeași zi. 
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Maria Magdalena Militaru, propusă pentru funcția de adjunct al procurorului 

general, și Adriana Denisa Cristodor, propusă pentru funcția de procuror șef Secţia 

urmărire penală şi criminalistică din cadrul Parchetului General, au primit aviz 

pozitiv. 

Reamintim că Gabriela Scutea și Giorgiana Hosu au fost numite recent de 

președintele Klaus Iohannis procuror general și șef DIICOT, deși au primit aviz 

negativ de la Secția pentru Procurori. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Modificările la Codul Penal, adoptate de Senat. Pedepse mai mari pentru 

viol și trafic de persoane 

Proiectul privind modificarea Codului Penal, ce prevede înăsprirea pedepselor 

pentru violatori, a fost adoptat, luni, de Senat, cu unanimitate de voturi, anunță 

Mediafax. Pentru a intra în vigoare, acesta trebuie votat şi în Camera Deputaţilor, 

iar mai apoi legea să fie promulgată de preşedintele Klaus Iohannis. 

 

Principalele modificări aduse de iniţiativa legislativă fac referire la creşterea 

pedepselor pentru infracţiuni sexuale şi trafic de persoane. Practic violatorii, 

pedofilii şi traficanţii de persoane vor primi pedepse mai mari. 

 

Astfel, în cazurile de viol, persoanele condamnate pot primi pedepse: 

 

- De la 5 la 10 ani, faţă de 3-10 ani, cât primesc în acest moment, 

 

- De la 7 la 12 ani, dacă victima este un minor, faţă de 3-12 ani, conform legislaţiei 

în vigoare, 

 

- De la 7 la 15 ani, dacă victima este un minor şi există circumstanţe agravante, 

 

- De la 9 la 18 ani, în cazul în care fapta a avut ca urmare moartea victimei. În 

prezent, pedeapsa pentru aceste fapte este cuprinsă între 7 și 18 ani. 
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Propunerea legislativă de modificare a Codului Penal şi a Codului de Procedură 

Penală, depusă în Parlament la iniţiativa deputatului independent Oana Bîzgan, a 

primit, tot luni, şi votul senatorilor în Comisia Juridică. 

 

„În cazurile de act sexual cu minori, pedepsele sunt mărite, astfel încât infractorii 

să nu mai poată primi condamnări cu suspendare, în special când agresorii sunt 

majori sau când fapta a fost comisă în circumstanţe agravante”, se arată într-un 

comunicat al Comisiei. 

 

De asemenea, Codul Penal va suferi o serie de modificări, astfel încât 

circumstanţele agravante să conţină şi situaţiile în care agresorul convieţuieşte cu 

victima, nu doar cele în care este parte din familie. Astfel, în cazurile în care un 

minor este abuzat de către concubinul mamei, pedeapsa crește. Mai mult decât atât, 

potrivit proiectului de lege, se va considera faptă agravantă şi situaţia în care viaţa 

victimei a fost pusă în pericol, nu doar în cazurile de vătămare corporală. 

 

În România, conform datelor înregistrate de Consiliul Suprem al Magistraturii, în 

ultimii 9 ani au fost înregistrate 8.543 de cazuri de viol şi 2.927 de cazuri de act 

sexual cu minor. 

 

În 2017, din totalul de cazuri de act sexual cu un minor, pe rolul judecătoriilor, 

doar 42,17% au sfârşit prin condamnări definitive, conform datelor furnizate de 

Ministerul Justiţiei. Dintre acestea, 50% au reprezentat executare cu suspendare şi 

doar 25,77% dintre cazuri s-au finalizat cu executare în detenţie, situaţie pe care 

iniţiatorul proiectului de lege, Oana Bîzgan, a expus-o pe site-ul propriu. Dintre 

persoanele condamnate la executare în detenţie, aproximativ 88% au primit 

pedepse mai mici de cinci ani. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 

https://oanabizgan.com/modificarea-codului-penal-pedepse-mai-dure-pentru-agresorii-sexuali/
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 Judecatorii confirma rechizitoriul in dosarul mega-fraudei de la CNAS: 

Probele au fost legal administrate, procesul poate incepe 

Curtea de Apel Bucuresti a decis ca procesul poate incepe in dosarul de coruptie in 

care au fost trimise in judecata 59 de persoane, printre care conducerea Casei 

Nationale de Asigurari de Sanatate (CNAS), Casei de Asigurari de Sanatate a 

municipiului Bucuresti (CASMB) si functionari din aceste institutii, dar si 31 de 

firme de ingrijiri medicale. 

 

Decizia apartine unui judecator de Camera Preliminara. Cazul este pe rolul 

instantelor din iulie 2018. Instanta a respins toate exceptiile ridicate de inculpati, a 

constatat ca probele au fost legal administrate, iar rechizitoriul a fost intocmit 

corect. 

 

"Dispune inceperea judecatii. Cu drept de contestatie, in termen de 3 zile de la 

comunicare," este minuta Curtii de Apel Bucuresti, potrivit portalului instantelor. 

 

Este vorba de dosarul care viza decontari fictive de servicii medicale. 

 

Ancheta are legatura cu desfasurarea de activitati ilicite prin care sume de bani in 

valoare de peste 20 milioane de lei (4,5 milioane euro) din fondurile Casei de 

Asigurari de Sanatate a Municipiului Bucuresti (CASMB) ar fi fost fraudate prin 

decontarea nelegala a unor servicii fictive de ingrijiri medicale la domiciliu. 

 

Cine sunt "VIP"-urile 

 

Printre cei trimisi in judecata se numara: 

- Marian Burcea, fost presedinte al CNAS, 

- Alin-Sergiu Costache, sef al Directiei Generale de Monitorizare Antifrauda din 

CNAS, 

- Ovidiu Munteanu, managerul Directiei Relatii Contractuale, ulterior sef al 

CASMB, 

 

http://portal.just.ro/2/SitePages/Dosar.aspx?id_dosar=200000000364599&id_inst=2
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- Lucian Vasile Bara, fost presedinte al CASMB, 

- Ion Razvan Geambasu, director executiv al CASMB, 

- Ion Ovidiu Mihaescu, managerul Directiei Control din CASMB 

- Nicolae Sergiu Ciobanu, fost consilier al directorului SRI, George Maior. 

 

Iata acuzatiile DNA din acest caz - Dosarul fraudei de la CNAS: 90 de persoane si 

firme au fost trimise in judecata 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Senatorii au schimbat legea: Profesoarele pot îmbătrâni la catedră 

Senatul a adoptat, în şedinţa plenului de luni, proiectul de aprobare a unei OUG 

potrivit căreia personalul de gen feminin angajat în învăţământ poate opta să 

rămână în activitate până la vârsta de 65 de ani. 

Ordonanţa transpune concluziile Curţii Constituţionale şi armonizează Legea 

Educaţiei cu prevederile din Codul muncii, care permite femeilor din alte profesii 

să lucreze şi de la 63 la 65 de ani, dacă doresc. 

Proiectul de lege privind aprobarea OUG 3/2020 pentru completarea art. 284 din 

Legea Educaţiei Naţionale 1/2011 va fi dezbătută de Camera Deputaţilor, for 

decizional în acest caz. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 A început cursa pentru șefia ANI: decizie în plenul Senatului 

Senatorii au aprobat, luni, în plen, numirea a 10 membri în Consiliul Național de 

Integritate (CNI). În prezent, Agenția Națională de Integritate (ANI), instituția care 

verifică averile demnitarilor, este condusă interimar de vicepreședintele Florin 

Ionel Moise. Mandatul președintelui ANI a expirat în luna decembrie 2019. 

Potrivit legii, președintele ANI este ales de Senat la propunerea CNI, însă 

procedura nu a putut să aibă loc pentru că nici CNI nu era ales. Senatul a deblocat 

luni situația de la ANI. Urmează să se organizeze concursul pentru șefia ANI. 

http://www.ziare.com/stiri/dna/dosarul-fraudei-de-la-cnas-90-de-persoane-si-firme-au-fost-trimise-in-judecata-1521298
http://www.ziare.com/stiri/dna/dosarul-fraudei-de-la-cnas-90-de-persoane-si-firme-au-fost-trimise-in-judecata-1521298
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Lista membrilor CNI votată luni de senatori: 

 Din partea PSD - Adrian Ionuț Roșoagă 

 Din partea PNL - Călin Bogdan Găurean 

 Din partea USR - Luminița Tuleașcă 

 Din partea UDMR - Peter Zsuzsanna 

 Din partea minoritatilor - Feodor Chirilă 

 Din partea Asociatiei Oraselor din Romania - Viorel Miron 

 Din partea Asociatiei Comunelor din Romania - Sergiu Țîra 

 Din partea Agenției Naționale a Funcționarilor Publici - Cynthia Carmen 

Deaconescu si Lilia Marin 

 Din partea societatii civile: Costin Mitică 

ANI este condusă de un președinte, ajutat de un vicepreședinte, numiți în funcție 

de către Senat, pentru un mandat de 4 ani, pe bază de concurs sau examen, după 

caz, la propunerea Consiliului Național de Integritate. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Mediului recomandă bucureştenilor ca dimineaţa să verifice ei 

datele din Reţeaua de monitorizare a calităţii aerului 

Monitorizarea calităţii aerului din Bucureşti nu cade în sarcina Ministerului 

Mediului, Apelor şi Pădurilor, a declarat luni seara, la Digi 24, ministrul de resort, 

Costel Alexe, care recomandă bucureştenilor ca, în fiecare dimineaţă, să verifice 

datele din Reţeaua Naţională de Monitorizare a Calităţii Aerului, scrie Agerpres. 

 

„În viitorul apropiat, Bucureştiul şi România, printr-un proiect pentru care am 

depus aplicaţia prin POIM (Programul Operaţional Infrastructură Mare, n.r.) vor 

avea un sistem de prognoză a calităţii aerului, pe lângă prognoza meteo.  

https://www.agerpres.ro/mediu/2020/03/02/costel-alexe-recomand-bucurestenilor-ca-dimineata-sa-verifice-datele-din-reteaua-nationala-de-monitorizare-a-calitatii-aerului--458698
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Mâine dimineaţă şi eu, şi dumneavastră şi toţi ceilalţi bucureşteni va trebui să fim 

mai precauţi atunci când ieşim din casă şi să verificăm datele din Reţeaua 

Naţională de Monitorizare a Calităţii Aerului. În fiecare dimineaţă, fiecare dintre 

noi trebuie să verifice prognoza meteo. Grija de aerul nostru în Bucureşti nu cade 

în sarcina Ministerului Mediului, Apelor şi Pădurilor să-l monitorizeze. Ca el să fie 

mai curat este grija exclusivă a administraţiilor publice locale care dau autorizaţii 

de construcţie, controlează traficul, fac investiţii, pot accesa fonduri europene. Nu 

Ministerul Mediului este de vină că aseară pe cerul Bucureştiului am avut valori de 

peste opt ori. Recomand bucureştenilor ca dimineaţa să intre pe calitateaer.ro aşa 

cum este proastă interfaţa, să se informeze. Atunci când vorbim de calitatea 

aerului, că suntem în casă sau suntem afară, suntem mai mult sau mai puţin expuşi. 

Aerul ăla intră şi în casă. Important este să luăm toate acele măsuri care să ne 

protejeze sănătatea”, a susţinut Alexe. 

 

Potrivit ministrului de resort, Garda Naţională de Mediu va trebui să prezinte, până 

la sfârşitul acestei săptămâni, rezultatele verificărilor efectuate la operatorii 

economici care se ocupă de arderile de deşeuri. 

 

„Am solicitat Gărzii Naţionale de Mediu ca, până la finalul săptămânii, să ne 

prezinte verificările la toţi aceşti operatori care, în mod normal, ar trebui să aibă 

echipamente de măsurare şi de monitorizare a acestor arderi şi, evident, ce cantităţi 

emit în atmosferă. Avem Gardă de Mediu în România ca atunci când avem sesizări 

fie din partea cetăţenilor, fie informaţii cum ar fi trebuit să avem de la APM-uri în 

acest caz, să verifice în timp real sau la sesizare dacă sunt operatori economici care 

îşi respectă reglementările legale în vigoare prin autorizaţiile de mediu sau 

acordurile de mediu. Trebuie să acţionăm fără jumătăţi de măsură. În momentul de 

faţă, pe PM10, PM 2,5 şi oxizii de azot avem depăşiri care, sub o formă sau alta, 

afectează calitatea aerului din Bucureşti. Dimineaţă, calitatea aerului intra spre 

normalitate. Vârful poluării a fost ieri în jurul orei 3:00. Evident că aceste valori 

ale concentraţiilor au scăzut către orele dimineţii. În Bucureşti, din păcate, aerul nu 

este chiar atât de respirabil indiferent de ora la care ieşim din casă”, a afirmat 

oficialul. 
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Acesta a admis faptul că, în cazul poluării peste limite înregistrată în noaptea de 1 

spre 2 martie, comunicarea cu bucureştenii ar fi putut să fie "mult mai bună" dacă 

şi Agenţia pentru Protecţia Mediului Bucureşti ar fi pus la punct un sistem de 

alertare. 

 

„Comunicarea către bucureşteni ar fi putut să fie mult mai bună dacă APM 

Bucureşti ar fi reuşit să informeze printr-un sistem de alertă pe toţi cetăţenii prin 

sistemul de la ISU că avem un aer nu foarte curat în Bucureşti. Poluarea din 

Bucureşti are ca şi cauză principală aceste arderi ale operatorilor economici. La 

această oră, pe toate arterele de trafic din Bucureşti sunt depăşiri şi vă recomand şi 

Reţeaua Naţională de Monitorizare a Calităţii Aerului care vă spune acelaşi lucru. 

În mod normal, la ce aglomeraţie a traficului avem în Bucureşti, ajung să fie 

depăşiri constante şi evident avem nevoie de implementarea acestor măsuri pe care 

primăriile din ţară, în speţă Primăria Generală a Bucureştiului, şi le-au asumat că le 

vor implementa pentru reducerea poluării. Din păcate, din ce în ce mai des avem 

depăşiri pe PM10 dau PM 2,5 pentru că administraţia publică locală din Bucureşti 

sau alte oraşe nu şi-au implementat în mod eficient toate acele măsuri pe care şi le-

au asumat prin Planul Integrat de Calitate a Aerului”, a subliniat demnitarul. 

Ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Costel Alexe, a solicitat luni dimineaţa 

demisia conducerii Agenţiei pentru Protecţia Mediului (APM) Bucureşti, afirmând, 

în acest context, că „nu este firesc ca aceia din conducerea ministerului, când avem 

astfel de depăşiri (a indicilor de poluare, n.r.), să afle de pe Facebook”. 

"Am aflat despre aceste depăşiri în jurul orei 4:00, pe Facebook, de la cetăţeni. Mă 

întorceam din Maramureş unde am avut o vizită de lucru pe tema deşeurilor şi ale 

tăierilor ilegale istorice. În această dimineaţă, pe la ora 7:30, am primit informaţii 

când i-am convocat pe cei de la Garda de Mediu, ANPM (Agenţia Naţională 

pentru Protecţia Mediului, n.r.) şi colegii din minister la această reuniune de 

urgenţă pe acest subiect. Avem şi în cadrul ministerului un elefant, iar acel elefant 

este Agenţia Naţională pentru Protecţia Mediului care, în momentul de faţă, are 

reale carenţe de management şi de comunicare. Nu este firesc ca cei din 

conducerea ministerului, când avem astfel de depăşiri, să afle de pe Facebook. 

Norocul meu e că eram treaz. Această informaţie ar fi trebuit să vină de la ANPM 

sau de la APM Bucureşti. În această dimineaţă am solicitat demiterea APM 

Bucureşti şi a directorului de acolo”, a spus Alexe. 
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În acelaşi sens, comisarul general al Gărzii Naţionale de Mediu (GNM), Mărioara 

Gătej, a menţionat că a aflat despre problemele privind calitatea aerului din 

Bucureşti luni, în jurul orei 6:00, de la secretarul de stat din Ministerul Mediului, 

Apelor şi Pădurilor, Mircea Fechet. 

 

În noaptea de 1 spre 2 martie, atât la senzorii din Reţeaua Naţională de 

Monitorizare a Calităţii Aerului, cât şi la cei din reţelele independente au fost 

înregistrate depăşiri ale valorilor de PM 2.5 cu până la peste 900%, precum şi a 

celor de PM10 cu aproape 800%. 

 

Particulele în suspensie (PM10) provin în special de la emisiile poluante generate 

de industrie, trafic şi încălzirea locuinţelor. Acestea pot provoca astm, afecţiuni 

cardiovasculare, cancer pulmonar şi deces prematur. Valoarea zilnică admisă de 

PM10 pentru protecţia sănătăţii umane este de 50 micrograme/mc. 

 

Totodată, particulele în suspensie PM2.5, cu un diametru de 2,5 micrograme sau 

mai mici, sunt periculoase deoarece pot pătrunde foarte adânc în plămâni. 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii (OMS) a stabilit un prag zilnic al calităţii aerului 

la 25 micrograme de PM2.5 în metrul cub de aer. 

Comisia Europeană (CE) a arătat că România nu a luat măsurile necesare pentru a 

diminua nivelul de poluare cu particulele fine de praf PM10 specificate în 

Directiva 2008/50/EC şi a demarat o nouă procedură de infringement, întrucât 

autorităţile nu au transmis până la data de 1 aprilie 2019 programele naţionale de 

control al poluării atmosferice. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Scandalul deșeurilor din Portul Constanța: Garda de Coastă a mai 

descoperit două containere cu gunoaie aduse din Marea Britanie 

16 containere cu gunoaie aduse cu vaporul din Marea Britanie 

La sfârșitul săptămânii trecute, polițiștii de frontieră de la Garda de Coastă au mai 

găsit, în Portul Constanța, două containere cu deșeuri aduse din Marea Britanie, în 

timpul anchetei efectuate în cazul celor 16 containere descoperite în luna februarie. 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/scandalul-deseurilor-din-portul-constanta-garda-de-coasta-a-mai-descoperit-doua-containere-cu-gunoaie-aduse-din-marea-britanie-1269152#highlight-1269152-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/in-plin-scandal-al-deseurilor-in-constanta-au-fost-descoperite-16-containere-cu-gunoaie-aduse-cu-vaporul-din-marea-britanie-1263600
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Cele două containere ce figurau ca sosite în terminal în luna decembrie 2019, iar în 

documentele prezentate la autoritatea vamală figurează că acestea sunt încărcate cu 

produse de uz casnic. Însă controlul efectuat de instituțiile în drept au arătat că 

acestea erau pline cu deșeuri. 

„O echipă formată din polițiști de frontieră din cadrul Gărzii de Coastă, lucrători 

din cadrul Biroului Vamal de Frontieră Constanța, Comisariatului Județean pentru 

Protecția Consumatorilor Constanța, Garda de Mediu și Direcția de Sănătate 

Publică Constanța au efectuat un control fizic asupra mărfurilor din containere. S-a 

constatat că, deși în documentele prezentate la autoritatea vamală figurează ca fiind 

produse de uz casnic, acestea erau de fapt deșeuri inutilizabile. Produsele aveau 

ca destinație o societate comercială de pe raza municipiului București, însă, în data 

de 28.02.2020, proprietarii au solicitat transbordarea lor în alte containere, 

pentru a le fi pierdută urma”, potrivit unui comunicat al Gardei de Coastă. 

Astfel, se modifică țara de încărcare a mărfurilor din Marea Britanie, în România, 

având ca destinaţie o altă ţară, posibil cu scopul derutării autorităţilor, pentru a nu 

mai putea fi returnate la expeditor. După efectuarea controlului, produsele au fost 

reintroduse în containere pentru a fi expediate în țara de origine.  

16 containere cu gunoaie aduse cu vaporul din Marea Britanie 

Doi români şi un cetăţean britanic sunt cercetaţi pentru importarea ilegală de 

deşeuri în România, după ce poliţiştii de frontieră au depistat în Portul Constanţa 

Sud Agigea 16 containere cu deşeuri, care în acte figurau ca fiind obiecte de uz 

casnic second hand, descărcate de pe o navă olandeză venită din Marea Britanie. 

„În urma unor activităţi informative desfăşurate de către poliţiştii de frontieră din 

cadrul Gărzii de Coastă - Serviciul Prevenirea şi Combaterea Migraţiei Ilegale şi 

Infracţionalităţii Transfrontaliere, a fost identificată o societate comercială de pe 

raza municipiului Bucureşti care efectua activităţi de import ilegal de deşeuri în 

România, ce erau declarate în fals la autoritatea vamală ca fiind produse second 

hand”, se menţionează într-un comunicat de presă transmis de Garda de Coastă. 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/in-plin-scandal-al-deseurilor-in-constanta-au-fost-descoperite-16-containere-cu-gunoaie-aduse-cu-vaporul-din-marea-britanie-1263600
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Conform sursei citate, sub coordonarea procurorului de caz din cadrul Parchetului 

de pe lângă Curtea de Apel Constanţa, poliţiştii de frontieră în cooperare cu 

lucrători ai Comisariatului Judeţean pentru Protecţia Consumatorilor Constanţa, 

Garda de Mediu, Biroul Vamal de Frontieră Constanţa Sud Agigea şi Direcţia de 

Sănătate Publică au efectuat joi controlul fizic la 16 containere descărcate de pe o 

navă, aflată sub pavilion Olanda, sosită din direcţia Marea Britanie în Portul 

Constanţa Sud Agigea. 

Importul ilegal fusese făcut de o firmă ce are puncte de lucru în municipiul 

Bucureşti şi judeţul Ilfov. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Vaccinarea nu va fi obligatorie, dar părinții care refuză să își vaccineze 

copiii riscă amenzi de până la 10.000 de lei 

Copiii vor fi vaccinați cu vaccinurile din Calendarul Național numai 

cu consimțământul părinților, iar părinții care refuză să își vaccineze copiii trebuie 

să meargă la consiliere pe tema vaccinării. În caz contrar, ei riscă să fie amendați 

cu sume între 1.000 și 10.000 de lei, în trepte, în funcție de numărul 

refuzurilor. Refuzul vaccinării și după consiliere poate fi sancționat cu amendă 

între 5.000 și 10.000 de lei, decizia urmând să fie luată de Comisia de vaccinare 

din județul respectiv. Proiectul legii vaccinării, blocat în sertarele Camerei 

Deputaților de 2 ani și jumătate, a fost deblocat - o întâlnire tehnică, la care presa 

nu a avut acces, a avut loc luni la Comisia de Sănătate din Camera Deputaților. 

Proiectul ar urma să intre la votul final în plen săptămâna viitoare, au declarat 

surse politice pentru HotNews.ro. Proiectul nu va aduce obligativitatea 

vaccinării, deoarece consensul politic a fost obținut pe o formă care nu prevede 

obligativitatea, ci doar recomandarea vaccinării cu vaccinurile prevăzute în 

Calendarul Național și o serie de sancțiuni (amenzi) pentru părinții care refuză atât 

vaccinarea, cât și consilierea pe această temă, au precizat surse politice pentru 

HotNews.ro. 
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O eventuală prevedere ca accesul copiilor nevaccinați să fie interzis în școli și 

grădinițe, dorită de unele voci, risca să fie neconstitutională și ar fi încălcat dreptul 

acestora la educație, astfel că nu va apărea în lege, au mai explicat pentru 

HotNews.ro sursele citate. 

Proiectul de lege prevede vaccinarea copiilor cu vaccinurile prevăzute în 

Calendarul Național, dar numai cu consimțământul scris al părinților. 

Părinții care refuză vaccinarea vor trebui să meargă la consiliere pe tema 

vaccinării, iar în cazul în care refuză de mai multe ori acest lucru, riscă să fie 

amendați cu sume cuprinse între 1.000 și 10.000 de lei, în trepte, în funcție de 

numărul refuzurilor. 

Refuzul vaccinării și după consiliere poate fi sancționat cu amendă între 5.000 

și 10.000 de lei, decizia urmând să fie luată de Comisia de vaccinare din județul 

respectiv. 

Aceasta este forma în care proiectul de lege a ieșit din ședința tehnică de astăzi din 

Comisia de Sănătate, care s-a ținut cu ușile închise (presa nu a avut acces), potrivit 

surselor HotNews.ro. 

Prevederile-cheie din proiectul de lege: 

 Recomandarea de vaccinare cu vaccinurile incluse în Calendarul 

Național de Vaccinare pentru copii, vaccinurile impuse de situații 

epidemiologice care implică vaccinarea și vaccinurile pentru personalul 

medico-sanitar. 

 Copiii vor putea fi vaccinați doar după ce părinții își dau 

consimțământul. 

 Părinții care refuză vaccinarea trebuie să se informeze. Părinții care 

refuză vaccinarea copiilor vor trebuie să meargă la informări pe tema 

vaccinării. 

 Părinții care refuză de mai multe ori să meargă la consiliere pe tema 

vaccinării vor fi amendați cu sume cuprinse între 1.000 și 10.000 de lei. 
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 Refuzul vaccinării și după consiliere poate fi sancționat cu amendă între 

5.000 și 10.000 de lei. Decizia va aparține Comisiei de vaccinare din județul 

respectiv. 

 Autoritățile locale riscă și ele amenzi dacă nu vor asigura consilierea 

părinților care refuză vaccinarea - prin medicii de familie, medicii școlari, 

medicii din Direcțiile de Sănătate Publică. 

 Accesul copiilor nevaccinați în școli și grădinițe, interzis în caz de 

epidemie. Chiar dacă nu prevede obligativitatea, legea va interzice accesul 

unui copil nevaccinat în comunitate (grădiniță sau școală) în cazul în care în 

comunitatea respectivă are loc o epidemie. 

 Stocuri de vaccinuri pe cel puțin un an. De asemenea, autoritățile vor 

trebui să asigure un stoc de vaccinuri cel puțin egal cu necesarul anual, au 

precizat sursele citate, pentru HotNews.ro. 

Categoriile de vaccinări recomandate în proiectul legii vaccinării: 

 vaccinările cuprinse în Calendarul Național de Vaccinare pentru copii; 

 vaccinările impuse de situații epidemiologice care implică vaccinarea ca 

masură de intervenție în vederea limitării bolilor care pot fi prevenite prin 

vaccinare; 

 vaccinările pentru personalul medico-sanitar din unitățile sanitare publice 

și private; 

 vaccinările pentru alt personal din unitatile publice și private care prin 

natura atributiilor sunt expuse suplimentar la boli infecțioase sau pot 

reprezenta surse de infecție ce ar putea pune in pericol sanatatea publica, 

stabilite prin Hotarare de guvern. 
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Proiectul legii vaccinării, elaborat de Ministerul Sănătății, a fost aprobat de 

Guvern pe 9 august 2017 și a ajuns la Parlament o zi mai târziu. Pe 23 

octombrie 2017, el a fost adoptat de Senat, apoi a ajuns la Camera Deputaților (for 

decizional) unde stă blocat de peste 2 ani și jumătate. În prezent, proiectul se află 

în sertarul Comisiei de Sănătate din Camera Deputaților, unde termenul de 

depunere a raportului ar fi trebuit să fie 7 noiembrie 2017, iar apoi să meargă în 

plen.  

Proiectul legii vaccinării, în forma adoptată de Senat, poate fi consultat aici. 

Amendamentele depuse la proiectul legii vaccinării pot fi consultate aici. 

În România, vaccinarea se face conform Calendarului Național de Vaccinare, 

elaborat de Ministerul Sănătății: 

I.Vaccinuri care se fac în primul an de viață: 

1.Vaccinuri care se fac în maternitate: 

 Vaccinul hepatitic B (Hep B) - se administrează nou-născuților, în primele 

24 de ore de viață. 

 Vaccin de tip Calmette Guerrin (BCG) - se administrează nou-născuților, 

în primele 2-7 zile de viață. 

 

2.Vaccinuri care se fac la medicul de familie: 

 Vaccinul hexavalent (DTPa-VPI-Hib-Hep. B) - prima doză - se 

administrează bebelușilor la vârsta de două luni 

 Vaccinul pneumococic - prima doză - se administrează bebelușilor la 

vârsta de două luni 

 Vaccinul hexavalent (DTPa-VPI-Hib-Hep. B) - a doua doză - se 

administrează bebelușilor la vârsta de 4 luni 

 Vaccinul pneumococic - a doua doză - se administrează bebelușilor la 

vârsta de 4 luni 

http://www.cdep.ro/proiecte/2017/300/90/9/se497.pdf
http://www.cdep.ro/proiecte/2017/300/90/9/se497.pdf
http://www.cdep.ro/proiecte/2017/300/90/9/se497.pdf
http://www.cdep.ro/proiecte/2017/300/90/9/se497.pdf
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 Vaccinul hexavalent (DTPa-VPI-Hib-Hep. B) - a treia doză - se 

administrează bebelușilor la vârsta de 11 luni 

 Vaccinul pneumococic - a treia doză - se administrează bebelușilor la 

vârsta de 11 luni 

 Vaccin rujeolic-rubeolic-urlian, viu atenuat (ROR) - prima doză - se 

administrează bebelușilor la vârsta de 12 luni 

 

II.Vaccinuri care se fac după primul an de viață: 

 Vaccin rujeolic-rubeolic-urlian, viu atenuat (ROR) - a doua doză - se 

administrează copiilor între 5 ani și 7 ani 

 Vaccinul tetravalent diftero-tetano-pertussis acelular-poliomielitic 

(DTPa-VPI) / VPI - se administrează copiilor la vârsta de 6 ani 

 Vaccinul poliomielitic (inactivat) VPI - se administrează copiilor la vârsta 

de 8 ani 

 Vaccinul diftero-tetano-pertussis acelular (DTPa) pentru adulți - se 

administrează la 14 ani 

Precizări ale MS: 

 Vaccinul pneumococic conjugat va fi inclus în calendarul național de 

vaccinare în funcție de fondurile disponibile. 

 Copiii cu vârsta de 6 ani care au în antecedentele vaccinale o doză de DTPa 

la 4 ani vor fi vaccinați cu VPI, iar cei care nu au în antecedentele vaccinale 

o doză de DPTa vor fi vaccinați cu DTPa-VPI. 

 Copiii cu vârsta de 8 ani care au în antecedentele vaccinale o doză de DTPa 

la 4 ani vor fi vaccinați cu VPI (copiii care nu au fost școlarizați în clasa 

pregătitoare). 
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Vaccinurile din Calendarul național sunt teoretic gratuite, dar ele nu se găsesc 

întotdeauna la medic 

Potrivit Ministerului Sănătății, costul tuturor vaccinurilor care figurează în 

Calendarul Național de Vaccinare este suportat de către statul român. În țara 

noastră au existat, însă, și cazuri, când o parte dintre aceste vaccinuri au lipsit 

temporar din maternități sau de la medicii de familie, cazuri în care părinții copiilor 

au fost nevoiți să le cumpere. 

Cel mai recent exemplu este vaccinul împotriva gripei, care a fost de negăsit timp 

de câteva săptămâni, toamna trecută, atât în cabinetele medicilor de familie (unde 

este administrat gratuit categoriilor considerate cu risc - copii, persoane peste 65 de 

ani, bolnavi cronici de toate vârstele, femei însărcinate). În toamna trecută, cererea 

pentru vaccin a fost neașteptat de mare, iar stocurile s-au epuizat rapid. Până să 

sosească noi comenzi, vaccinul a fost de negăsit. (Pe larg aici) 

 

În vara anului 2018 spre exemplu, în maternitățile din România nu se găsea 

vaccinul hepatitic B (Hep B), care se administrează nou-născuților, în primele 24 

de ore de viață. (Pe larg aici) 

 

În toamna anului 2018, medicii se plângeau că vaccinul hexavalent, care se 

administrează bebelușilor la vârsta de 4 luni, nu se găsea în cabinetele medicilor de 

familie din București. (Pe larg aici) 

 

De asemenea, în ultimii ani s-au înregistrat, periodic, discontinuități în 

aprovizionarea medicilor de familie cu vaccinul ROR (rujeolic-rubeolic-urlian), în 

condițiile în care România traversează, de 3 ani și jumătate, cea mai gravă 

epidemie de rujeolă de pe continent. 

 

Calendarul Național de Vaccinare reprezintă programul oficial, recomandat pentru 

vaccinarea tuturor persoanelor eligibile, în funcție de vârstă. El se stabilește în 

funcție de situația epidemiologică a bolii ce poate fi prevenită prin vaccinare, de 

factorii care influențează răspunsul imun postvaccinal și de disponibilitatea 

vaccinului. Calendarul de vaccinări este revizuit periodic. 

https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23471110-vaccinul-antigripal-negasit-cabinetele-medicilor-familie-farmacii-numarul-celor-care-vor-vaccineze-5-ori-mai-mare-decat-oferta-cand-vine-urmatorul-lot-vaccinuri-romania.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-22482022-criz-vaccinuri-mpotriva-hepatitei-maternit-rin-sunt-trimi-fac-rost-singuri-vaccinul-care-trebuie-administrat-scurt-timp-dup-tere.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-22792479-medic-familie-vaccinul-hexavalent-care-administreaz-bebelu-ilor-4-luni-nu-bucure-acest-moment-reprezentant-ministerului-vaccinul-este-procedur-achizi-procedur-durat-nu-pot-termen-limit.htm
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Calendarul Național de Vaccinare este disponibil integral pe site-ul Ministerului 

Sănătății: http://desprevaccin.ro/calendar-vaccinare/ 

 

A doua categorie: Vaccinurile opționale. Nu sunt asigurate gratuit, dar sunt 

recomandate de Ministerul Sănătății 

 

În afara vaccinurilor incluse în Calendarul Național de Vaccinare, care sunt 

recomandate de Ministerul Sănătății și sunt asigurate gratuit, de cele mai multe ori, 

în maternități și în cabinetele medicilor de familie, există și o a doua categorie de 

vaccinuri - vaccinurile opționale. 

 

Vaccinurile opționale nu sunt asigurate gratuit în maternități și în cabinetele 

medicilor de familie, precum cele incluse în Calendarul Național de Vaccinare, dar 

sunt și ele recomandate de Ministerul Sănătății. 

 

Vaccinurile opționale recomandate de Ministerul Sănătății: 

 Vaccinul Rotaviral - este un vaccin cu virus viu atenuat care protejează 

împotriva diareei produsă de rotavirus. Se administrează oral, două sau trei 

doze începând cu primele 6 săptămâni de viață, cu interval de cel puțin 30 de 

zile între doze. 

 Vaccinul Varicelic - este un vaccin cu virus viu atenuat (tulpina Oka), care 

protejează împotriva varicelei, boală cunoscută popular sub numele de 

"bubatul mare" sau "vărsat de vânt". Se fac două doze de vaccin, la distanță 

de 6 săptămâni. Se administrează injectabil, subcutanat, adulților și copiilor, 

începând cu vârsta de 9 luni. 

 Vaccinul Meningococic - previne anumite forme de boli produse de 

meningococ (meningite). În funcție de tipul de vaccin, se administrează una 

sau mai multe doze, la vârste diferite. 

 Vaccinul Hepatitic A - se administrează într-o singură doză, cu revaccinare 

la 6 - 12 luni. Protejează împotriva Hepatitei A (boala mâinilor murdare). 

 

http://desprevaccin.ro/calendar-vaccinare/
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 Vaccinul HPV - bivalent, tetravalent și nonavalent, se face intramuscular. 

Se administrează în 2 sau 3 doze, între 9 și 26 de ani. Se poate face și mai 

târziu, la recomandarea medicului. Protejează împotriva cancerului de col 

uterin, leziuni precanceroase ale colului, anumite forme de cancer laringian, 

cancerul vulvar, vaginal, penian, anal. Vaccinul tetravalent protejează și 

împotriva condilomatezei acuminate (vegetații veneriene). 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Baciu (MS) afirmă că va fi iniţiat un grup de lucru pentru politica de preţuri 

a medicamentelor 

Secretarul de stat Andrei Baciu din Ministerul Sănătăţii a anunţat luni că va fi 

format un grup de lucru în vederea îmbunătăţirii legislaţiei în ceea ce priveşte 

politica de preţuri a medicamentelor. 

 

"În următoarea perioadă vom iniţia un grup de lucru care să analizeze 

îmbunătăţirea legislaţiei în ceea ce priveşte politica de preţuri. Tocmai pentru a 

putea face câţiva paşi, pentru a ne putea respecta angajamentele până la 1 aprilie şi 

având în vedere şi cealaltă discuţie cu privire la clawback, lucrurile au trebuit să fie 

făcute într-o formă separată. Şi din acest punct de vedere, vom iniţia, în cel mai 

scurt timp, acest grup de lucru, care să aibă o abordare în primul rând participativă 

cu reprezentanţii industriei, asociaţiile de pacienţi, astfel încât să îmbunătăţim 

legislaţia şi să creăm o continuitate fără întrerupere a pacienţilor şi să îmbunătăţim 

de fapt accesibilitatea pacienţilor la medicamente la standarde europene", a spus 

Baciu la o dezbatere. 

 

El a afirmat că în ceea ce priveşte politica de preţuri, modelul ar putea fi unul 

european. 

 

"Modalitatea de calcul al preţului în ceea ce priveşte politica medicamentului este 

una complexă. După cum ştiţi, o chestiune vizează taxa clawback, domeniu în care 

s-a lucrat intens în ultima perioadă. (...) Lucrurile în momentul de faţă sunt pe 

finalul analizelor. (...)  



CNSLR Fratia | Revista Presei 3 martie 2020 21 

 

Cum avem noi lucrurile în momentul de faţă ne duc în situaţia în care sunt multe 

medicamente care lipsesc de pe piaţă şi care dispar într-un mod continuu. Este 

evident că s-a ajuns într-un punct nesustenabil pentru pacienţii din România. (...) 

Aşa cum s-a făcut cu taxa clawback, aşa vom face şi politica de preţuri - vom 

aduce experţi la masă, evident că soluţia nu poate să fie decât una tehnică. Vom 

aduce toţi experţii la masă pentru a identifica atât modele europene, dar şi pentru a 

le adapta contextului local", a explicat secretarul de stat. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 APIA primeşte cereri de plată pentru ajutorul de stat privind prima 

împădurire şi crearea de suprafeţe împădurite 

Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru Agricultură (APIA) primeşte de luni cereri de 

plată aferente anului 2020 pentru schema de ajutor de stat "Sprijin pentru prima 

împădurire şi crearea de suprafeţe împădurite". 

 

"În conformitate cu prevederile Ordinului MADR nr. 51/19.02.2020, Cererile de 

plată se vor depune la Centrele judeţene APIA şi al Centrului Municipiului 

Bucureşti, până la data de 15 mai 2020, de către beneficiarii care au depus Cereri 

de sprijin în cadrul sesiunilor 1/2016, 2/2017 sau/şi 3/2018", spun reprezentanţii 

APIA. 

 

Beneficiarii care vor depune cererile de plată după data de 15 mai, respectiv până 

la data de 9 iunie 2020 inclusiv, vor avea o reducere de 1%, pentru fiecare zi 

lucrătoare, a sumelor la care ar fi avut dreptul dacă cererea de plată ar fi fost 

depusă până la data de 15 mai 2020 inclusiv. 

 

Pe de altă parte, formularele de modificare a cererilor de plată pot fi depuse, fără 

aplicarea de penalităţi, până la data de 2 iunie 2020 inclusiv. Formularele de 

modificare a cererilor de plată pot fi depuse şi după data 2 iunie 2020, dar nu mai 

târziu de 9 iunie 2020, cu o reducere de 1% pentru fiecare zi lucrătoare a sumelor 

la care beneficiarul ar fi avut dreptul dacă formularul de modificare ar fi fost depus 

până la data de 2 iunie 2020 inclusiv. 
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În funcţie de tipul plăţii solicitate, dosarul cererii de plată trebuie să cuprindă 

documentele doveditoare privind efectuarea lucrărilor de înfiinţare, împrejmuire şi 

întreţinere, specificate în capitolul V din Formularul - tip de cerere de plată pentru 

anul 2020. 

 

Schema de ajutor de stat "Sprijin pentru prima împădurire şi crearea de suprafeţe 

împădurite" este aferentă Măsurii 8, Submăsura 8.1 "Împăduriri şi crearea de 

suprafeţe împădurite", din cadrul Programului Naţional de Dezvoltare Rurală 

2014-2020.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sondaj BNR: Pentru perioada următoare băncile prognozează o majorare a 

prețurilor locuințelor 

Așteptările bancherilor pentru următoarea perioadă (primul trimestru 2020) sunt de 

menținere constantă a standardelor de creditare pentru împrumuturile destinate 

achiziției de locuințe și terenuri și de relaxare moderată la nivelul creditelor de 

consum, arată datele unui sondaj făcut printre primele 10 bănci din sistem, publicat 

luni de Banca Națională. 

Rezumat: 

 Băncile au păstrat nemodificate standardele de creditare a populației în T4 

2019, în cazul ambelor categorii de împrumuturi (consum și imobiliar). 

 Termenii creditării confirmă o relaxare moderată a spread-ului ratei medii de 

dobândă a creditului față de IRCC/ROBOR pentru creditele de consum și 

păstrarea nemodificată a acestora pentru împrumuturile imobiliare. 

 Cererea pentru credite destinate achiziției de locuințe și terenuri a crescut 

semnificativ în T4 2019, în timp ce solicitările pentru împrumuturi de 

consum s-au redus cu aceeași amplitudine. Așteptările băncilor sunt de 

menținere constantă a cererii pentru creditele imobiliare și de avans moderat 

al celei pentru creditele de consum. 
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 Cererile de credit ale populației care au fost respinse de băncile autohtone în 

ultimele 3 luni din 2019 s-au menținut la o valoare constantă. 

Vezi aici rezultatele integrale ale sondajului Băncii Naționale (pdf). 

Băncile au păstrat nemodificate condițiile de creditare a populației în ultimul 

trimestru din anul trecut în cazul ambelor categorii de împrumuturi (consum și 

imobiliar), așa cum estimaseră în trimestrul anterior, arată datele sondajului făcut 

de BNR. 

Cum face Banca Națională acest sondaj în rândul băncilor? 

Sondajul este efectuat trimestrial în lunile ianuarie, aprilie, iulie și octombrie și are 

la bază un chestionar transmis primelor 10 bănci alese după cota de piață aferentă 

creditării companiilor și populației. Băncile sondate dețin aproximativ 80% din 

creditarea acestor sectoare. 

Chestionarul este structurat în două secțiuni, urmărind distinct caracteristicile 

creditului către (A) companii și (B) populație. Întrebările vizează opiniile băncilor 

privind evoluția: 

▪ standardelor de creditare (normele interne de creditare sau criteriile ce ghidează 

politica de creditare a instituțiilor de credit); 

▪ termenilor și condițiilor de creditare (obligațiile specifice agreate de creditor și 

debitor în contractul de credit încheiat, ex. rata dobânzii, colateralul, scadența etc.); 

▪ riscurilor asociate creditării; 

▪ cererii de creditare; 

▪ altor detalii specifice creditării (așteptări privind prețul mediu pe metru pătrat al 

unei locuințe, ponderea serviciului datoriei în venitul populației, ponderea 

creditului în valoarea garanției ipotecare etc.). 

Răspunsurile la întrebări sunt analizate din perspectiva procentului net. În cazul 

întrebărilor care se referă la standardele de creditare, procentul net reprezintă 

diferența dintre procentul băncilor care au raportat înăsprirea standardelor și 

procentul băncilor care au raportat relaxarea acestora. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-03-2-23695799-0-sondaj-creditare2020feb.pdf
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Un procent net pozitiv semnalează că o proporție mai mare de bănci au înăsprit 

standardele de creditare, în timp ce un procent net negativ presupune că o proporție 

mai mare de bănci au relaxat standardele de creditare. 

În cazul întrebărilor care se referă la cererea de credite, procentul net reprezintă 

diferența dintre procentul băncilor care au raportat creșterea cererii de credite și 

procentul băncilor care au raportat scăderea acestora. 

Un procent net pozitiv semnalează că o proporție mai mare de bănci a raportat 

creșterea cererii de credite, în timp ce un procent net negativ presupune că o 

proporție mai mare de bănci a raportat scăderea cererii de credite. Procentul net 

este calculat ținându-se cont de cota de piață a băncilor respondente. 

În mod similar sunt tratate răspunsurile și la celelalte întrebări, opiniile acoperind 

evoluțiile din ultimele trei luni, iar așteptările referindu-se la următoarele trei luni. 

Care sunt așteptările bancherilor privind creditarea populației și a firmelor în 

următoarele 3 luni? 

Așteptările pentru următoarea perioadă sunt de menținere constantă a standardelor 

de creditare pentru împrumuturile destinate achiziției de locuințe și terenuri, 

respectiv de relaxare moderată în cazul creditelor de consum, arată datele BNR. 

Băncile din zona euro au păstrat relativ nemodificate standardele de creditare 

pentru împrumuturile imobiliare acordate populației în ultimul trimestru al anului 

2019, dar acolo aceste stadarde fuseseră relaxate în trimestrul precedent. 

În cazul creditelor de consum, condițiile de creditare s-au înăsprit suplimentar, în 

pofida așteptărilor de menținere constantă a acestora. 

Pentru primul trimestru din anul 2020, instituțiile de credit din zona euro estimează 

o ușoară înăsprire a standardelor de creditare pentru împrumuturile destinate 

achiziției de locuințe și terenuri și relaxarea celor aferente creditelor de consum. 

Pierderea medie în caz de nerambursare (pierderea în caz de nerambursare este 

raportul dintre pierderea aferentă unei expuneri, ca urmare a nerambursării şi suma 

expusă la risc la momentul nerambursării) pentru creditele populației intrate în 

stare de nerambursare s-a diminuat de la 49% în T3 2019 la 47,7% în T4 2019. 
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Factorii care determină standardele de creditare aferente împrumuturilor populației 

destinate achiziției de terenuri și locuințe s-au menținut constanți în ultimul 

trimestru al anului 2019. Nivelul mediu al gradului de îndatorare asociat 

împrumuturilor nou-acordate s-a menținut la valoarea de 35% în ultimul trimestru 

al anului 2019, putând fi observat efectul măsurii prudențiale de limitare a gradului 

de îndatorare, implementată la începutul anului 2019 de către banca centrală. La 

nivelul agregat al portofoliului, gradul de îndatorare a rămas la valoarea 

înregistrată în trimestrul precedent, respectiv de 43%. 

Prețul proprietăților rezidențiale a crescut semnificativ în T4 2019, conform 

evaluărilor băncilor, în linie cu previziunile din trimestrul anterior. Pentru perioada 

următoare, băncile prognozează o majorare importantă a prețurilor locuințelor. 

Contrar așteptărilor instituțiilor de credit de menținere constantă din trimestrul 

precedent, cererea populației pentru credite destinate achiziției de terenuri și 

locuințe a avansat semnificativ în ultimul trimestru al anului 2019. 

Pentru primul trimestru din 2020, băncile autohtone previzionează păstrarea 

nemodificată a cererii pentru împrumuturile ipotecare. 

În ultimul trimestru al anului 2019, cererea pentru creditele de consum destinate 

populației a scăzut semnificativ, contrastând așteptările din trimestrul anterior, de 

menținere nemodificată. În structură, evoluția cererii în funcție de tipul creditului 

de consum a fost următoarea: majorare moderată în cazul cardurilor de credit, 

păstrarea nemodificată în cazul creditelor de consum cu ipotecă și reducerea 

semnificativă pentru împrumuturile de consum fără ipotecă. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Fără o Nouă Politică Industrială, prin care companiile cu capital privat 

românesc să crească accelerat, vom rămâne la nivelul mediocru al unor 

exporturi per capita de sub 5.000 de euro şi la acelaşi deficit comercial pe care 

îl plânge toată lumea, dar pentru care nu pune nimeni o soluţie pe masă 

La 30 de ani la Revoluţie, România încă nu s-a aşezat pe făgaşul pe care îl aşteptau 

oamenii. Avem insule de dezvoltare, însă prea puţin se poate vorbi despre un 
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standard şi despre o calitate minimă generalizată a muncii şi a vieţii. De aceea, încă 

mulţi tineri nu îşi văd viitorul în această ţară. 

În afară de necesarele investiţii în educaţie, infrastructură şi sănătate, este evident 

că la 30 de ani de la Revoluţie, România nu a reuşit să crească destul din punctul 

de vedere al competitivităţii economiei. 

Acest cuvânt, competitivitate, poate părea complicat şi, la prima vedere, oamenii 

au o reacţie de respingere când îl citesc. Însă acest concept este cel care descrie 

poziţia unei ţări în ecosistemul mondial. Salariatul român este, în medie, de trei ori 

mai puţin competitiv decât salariatul din Ungaria. Cum putem măsura? Cel mai 

simplu, măsurăm această lipsă a competitivităţii prin intensitatea exporturilor, 

adică exporturi per capita. 

România exportă de 65 de miliarde de euro pe an la o populaţie de 20 de milioane 

de locuitori, ceea ce înseamnă 3.250 euro exporturi per capita per an. Ungaria are 

exporturi de 100 miliarde de euro, ceea ce la o populaţie de 10 milioane de 

locuitori înseamnă 10.000 exporturi per capita. 

Ce înseamnă această diferenţă? Înseamnă că salariatul mediu din Ungaria este 

angrenat într-un sistem economic sau lucrează într-o întreprindere care îi permite 

nu numai să încaseze un salariu mai mare, dar îi permite să producă pentru export 

de trei ori mai mult în medie decât un salariat român. 

Paradoxul este că industria are în România o pondere de 24%, aproape de 26% în 

Ungaria, iar în ambele ţări majoritatea produselor care merg la export sunt 

industriale. În Germania, ţară aflată pe locul 3 în lume ca volum al exporturilor, 

după China şi SUA, cu toate că are doar 83 de milioane de locuitori, intensitatea 

exporturilor este de 17.000 de euro per capita. 

Ce înseamnă intensitate mare a exporturilor? Înseamnă că oamenii muncesc 

eficient, iar output-ul, producţia pe care o obţin, are o valoare adăugată mare. Într-

adevăr, Ungaria are cinci fabrici de automobile (Audi, Mercedes, Suzuki Opel şi 

BMW) în condiţiile în care în anii ’90 nu avea niciuna. 

România are două fabrici de automobile (Dacia şi Ford), dar un Logan este de cinci 

ori mai ieftin decât un Audi.  
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Dacă Dacia exportă de 5 miliarde de euro pe an cu 14.000 de angajaţi, Audi 

Ungaria exportă de 7 miliarde de euro pe an cu 12.000 de angajaţi. Acesta este 

doar un exemplu, însă în ţările cu intensitate mare a exportului, bine conectate la 

nivel internaţional , angajaţii sunt integraţi în sisteme puternice cu output-uri pe 

măsură. La investitorii străini se adaugă capacităţile industriale locale. Gideon 

Richter, de exemplu, cel mai mare producător de medicamente din sud-estul 

Europei, are afaceri anuale de 1,3 mld. euro, dublu faţă de toate companiile 

româneşti producătoare de medicamente la un loc. 

Toată lumea vorbeşte de deficitul comercial şi de deficitul bugetar al României. 

Pentru deficitul bugetar, o decizie drastică de tăiere a cheltuielilor poate rezolva 

problema în şase luni. 

Însă, în ceea ce priveşte deficitul comercial, al balanţei de plăţi, care se transpune 

în deficit de cont curent, soluţia este adoptarea unei noi politici. Fie aceasta Noua 

Politică Industrială a României. 

Astăzi, din 27 de CAEN-uri industriale, 25 sunt dominate de investitori străini. 

Românii sunt majoritari doar în industria alimentară şi industria modei. 

Este bine că au venit investitorii străini şi România trebuie să facă tot posibilul să 

atragă cât mai mulţi, însă fără o Nouă Politică Industrială, prin care firmele 

industriale cu capital privat românesc să fie impulsionate, valoarea adăugată, deci 

intensitatea exporturilor, deci volumul exportul per capita, deficitul comercial va 

rămâne ridicat. 

Printr-o Nouă Politică Industrială, vor putea fi identificate companiile industriale 

cu capital privat românesc, puţinele companii aflate printre multinaţionale, care au 

început să devină jucători globali, nu numai locali. Sunt firme deţinute sau fondate 

de ingineri care au lucrat înainte de 1989 în sistemul industrial sau pur şi simplu au 

fost construite de la zero de tineri care au sesizat oportunităţi. Sunt companii 

industriale în România cu cifre de afaceri de peste 15-20 de milioane de euro, 

controlate de acţionari români, care produc strunguri, lifturi, tablă de acoperiş, 

remorci de maşini, ţevi cromate, echipamente electrice, şerveţele umede, hârtie, 

carton, produse farmaceutice, produse chimice sau capace de fontă. Nu mai vorbim 

de industria alimentară şi a mobilei, unde capitalul privat românesc este majoritar. 
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Prin Noua Politică Industrială, toate aceste companii care au cifre de afaceri de 

peste 10 milioane de euro şi cele mai multe sunt orientate masiv spre export, va 

trebui aduse la aceeaşi masă şi întrebate: De ce aveţi nevoie ca să ajungeţi de la 

vânzări de 10 la 100 de milioane de euro? Iar cele care au azi vânzări de 100 de 

milioane de euro, puţine, e adevărat, va trebui întrebate de către statul român, de 

către băncile româneşti, de către Ministerul Economiei ce nevoi au pentru a ajunge 

la 500 de milioane de euro în următorii 10 ani. 

Fără o Nouă Politică Industrială, prin care companiile cu capital privat românesc să 

crească accelerat, vom rămâne la nivelul mediocru al unor exporturi per capita de 

sub 5.000 de euro şi la acelaşi deficit comercial pe care îl plânge toată lumea, dar 

pentru care nu pune nimeni o soluţie pe masă. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Producătorii de gaze trebuie să vândă pe bursă 30% din cât obțin într-un 

an, până la sfârșitul lui 2023- propunere ANRE 

Autoritatea Națională de Reglementare în Domeniul Energiei (ANRE) a pus în 

dezbatere publică un proiect care prevede ca producătorii de gaze să pună pe bursă 

o cotă anuală de 30%, în perioada 1 iulie 2020-31 decembrie 2023. ANRE susține 

că motivul este lichiditatea scăzută a pieței de gaze din România. 

"Proiectul de act normativ este propus în contextul în care piața de gaze naturale 

din România prezintă o lichiditate scăzută, măsura dorind să contribuie, pe de-o 

parte la creșterea lichidității pieței, iar pe de altă parte la creșterea gradului de 

transparență a tranzacțiilor pe toate segmentele pieței centralizate de gaze naturale, 

acestea desfășurându-se conform regulilor de tranzacționare stabilite de către 

ANRE", se arată în nota de prezentare a proiectului. 

 

Aspectele principale cuprinse în proiectul de ordin: 

 Perioada de aplicare a Programului de ofertare gaze naturale pe piețele 

centralizate din România este intervalul 1 iulie 2020 – 31 decembrie 2023; 

 Titularii obligației de ofertare sunt producătorii de gaze naturale a căror 

producție anuală depășește 1.000.000 MWh; 
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 Cota anuală pe care aceștia au obligația de a o oferta la vânzare este de cca 

30 %, distribuită pe două segmente de piață centralizată, respectiv „Piața 

produselor standardizate pe termen scurt” și „Piața produselor standardizate 

pe termen mediu și lung”; 

 Titularii obligației de ofertare și cantitățile de gaze naturale aferente 

obligației fiecăruia, repartizate pe segmente de piață și pe produse se 

stabilesc anual, prin ordin al președintelui ANRE, cu următoarele 

precizări : 

 - cantitățile de gaze naturale care fac obiectul obligației de ofertare anuală se 

stabilesc funcție de producția realizată în anul calendaristic anterior; 

 - obligația de ofertare aferentă anului 2020 se aprobă prin ordin al 

președintelui ANRE, care va fi emis până pe data de 25 mai 2020; 

 - pentru anii calendaristici 2021, 2022 și 2023, cota procentuală aferentă 

segmentelor de piață și repartiția cantităților de gaze naturale pe produse va 

fi stabilită de ANRE funcție de evoluția pieței angro de gaze naturale, până 

pe data de 1 noiembrie a fiecărui an calendaristic anterior anului pentru care 

se instituie obligația de ofertare pe piețele centralizate angro de gaze 

naturale; - în cazul produselor standardizate pe termen mediu și lung, 

mărimea lotului ofertat nu poate fi mai mare de 50 MWh/lot; 

 Nu pot participa la tranzacționare filialele și/sau afiliații titularilor de 

obligație aparținând aceluiași grup de interes economic. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Termoenergetica o ia pe urmele falimentarei RADET. N-a platit la ELCEN 

nici macar factura pe decembrie UPDATE Ce spune compania 

ELCEN anunta ca ii va percepe penalitati noului RADET, de vreme ce acesta n-a 

reusit inca sa achite nici macar toata factura lunii decembrie. 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 3 martie 2020 30 

 

Principalul producator de energie termica pentru Capitala, ELCEN, informeaza ca 

Termoenergetica SA n-a platit inca nici macar caldura consumata de bucuresteni in 

luna decembrie 2019. 

 

In mod normal - din intelegerea noastra - Termoenergetica SA ar fi trebuit sa 

achite datoria pentru luna decembrie, estimata la circa 100 de milioane de lei, pana 

pe 29 ianuarie. Cum plata nu s-a facut, datoria a iesit din scandenta. Cu toate astea, 

Termoenergetica SA avea la dispozitie o perioade numita "de gratie" de 30 de zile, 

in care sa achite doar datoria catre ELCEN, fara penalitati. 

 

In context, directorul executiv al Termoenergetica SA, Alexandru Burghiu, a 

declarat pentru Ziare.com ca societatea primea bani de la PMB si incepuse sa isi 

achite datoria catre ELCEN. Din pacate, intreaga suma n-a fost achitata pana la 

inceputul lunii martie. Asa ca si perioada de gratie s-a terminat. 

 

Astazi, din informatiile ELCEN, Termoenergetica mai are inca de dat nu mai putin 

de 25.398.239 lei pentru incalzirea Bucurestiului in luna decembrie 2019. Iar 

pentru aceasta restanta, iesita si din perioada de gratie, ELCEN va percepe 

penalitati. 

 

Or, tocmai penalitatile acumulate an dupa an au dus la falimentul RADET, de la 

care Termoenergetica a preluat, prin delegare, la finele anului 2019, gestiunea 

serviuciului public de transport si distrributie a agentului termic, in Capitala. 

 

Acum, singura solutie pe care Termoenergetica o are pentru a iesi din acest impas 

este sa primeasca rapid bani de la PMB. In caz contrar, penalitatile se vor acumula. 

Iar din urma vine si factura lunii ianuarie, in cuantum de 181.159.707 lei. Si 

aceasta a iesit deja din scadenta si a intrat in perioada de gratie. Iar daca nu va fi 

achitata integral in urmatoarele 30 de zile, va produce si ea penalitati. 

 

Termoenergetica: Serviciul public de alimentare cu energie termica a cetatenilor nu 

este in pericol 
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In replica, Termoenergetica, noul operator al retelei de termoficare din Bucuresti 

ce a preluat de la 1 decembrie 2019 activitatea RADET, aflata in faliment, a 

anuntat, luni, ca serviciul public de alimentare cu energie termica a cetatenilor nu 

este in pericol. 

 

"Serviciul public de alimentare cu energie termica a bucurestenilor nu este in 

pericol de subfinantare. S-au platit pana acum aproximativ 149 de milioane de lei, 

desi pana in prezent Guvernul nu a alocat niciun leu Primariei Municipiului 

Bucuresti, comparativ cu anul trecut, cand Primaria Capitalei a incasat de la 

Guvernul Romaniei suma de 538 de milioane de lei", se arata in comunicatul 

Termoenergetica. 

 

Astfel, au fost deja achitati aproximativ 149 de milioane de lei, iar restul de 20,8 

milioane de lei si "nu 25,3 milioane de lei asa cum arata cifrele diseminate in 

spatiul public", precum si penalitatile aferente vor fi achitate in zilele urmatoare, in 

momentul de fata existand un flux constant de incasari, potrivit companiei. 

 

"In ceea ce priveste valoarea facturii aferente lunii ianuarie, de aproximativ 180 de 

milioane de lei (181.159.707 lei), va comunicam ca aceasta se afla inca in perioada 

de gratie, termenul final de plata fiind 30 Martie 2020", se arata in comunicat. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cehii de la CEZ au primit oferte care evaluează operaţiunile din România la 

1,1-1,3 mld. euro. Întrebarea este dacă Hidroelectrica şi Electrica vor primi la 

timp aprobarea din partea Ministerului Economiei şi Energiei pentru a 

depune ofertele financiare finale 

Grupul ceh CEZ a primit ofertele financiare preliminare care evaluează 

operaţiunile din România la 1,1-1,3 mld. euro, oferte pe baza cărora ar putea să 

decidă vânzarea businessului de pe piaţa locală - format din distribuţie de energie, 

furnizare şi parcuri eoliene. 

Conform unor surse din piaţa financiară, CEZ are ca prim termen finalul lunii 

martie pentru a evalua ofertele financiare finale şi a da un răspuns investitorilor. 
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Potrivit aceloraşi surse, Hidroelectrica este bine poziţionată, compania de stat 

dorind să cumpere afacerea eoliană şi partea de furnizare de energie de la CEZ. 

Electrica, cealaltă companie de stat, vrea să cumpere distribuţie de energie din 

Oltenia, dar oferta financiară preliminară este sub aşteptări. Pentru afacerea de 

distribuţie, grupul german E.ON ar fi cel mai bine poziţionat, menţionează sursele 

citate. 

Întrebarea tuturor este dacă Hidroelectrica şi Electrica pot obţine aprobarea 

Ministerului Economiei şi Energiei, ca acţionar principal, pentru ofertele financiare 

finale pe care să le depună. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Raport de ţară al Comisiei Europene: Investiţiile au crescut în 2019 şi vor 

continua să contribuie pozitiv la creşterea economică şi în 2020 

În 2019 creşterea economică a fost susţinută, subliniază Raportul de ţară al 

Comisiei Europene (2020), de consum. Însă analiza Comisiei  indică o revenire 

puternică a investiţiilor: „După o scădere în 2018, se estimează că formarea brută 

de capital fix a contribuit pozitiv la creşterea în 2019, consolidată în principal de 

un sector al construcţiilor în plină expansiune“. 

Investiţiile ar urma să contribuie poziţiv la economie şi în 2020 şi 2021, 

anticipează Comisia, deşi într-un ritm mai redus. 

INS va publica pe 10 martie datele defalcate pentru PIB-ul din 2019 şi atunci se va 

vedea contribuţia exactă a consumului şi a investiţiilor la PIB. 

Datele Ministerului Finaţelor arată că, în ceea ce priveşte investiţiile publice (din 

buget şi din fonduri UE) acestea au crescut în 2018 (an/an) cu 12,5%, până la 34,2 

mld. lei (3,6% din PIB), în 2019 cu  16,6% (an/an), până la 43,6 mld. lei (4,2% din 

PIB). 
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Pentru anul acesta ele sunt prevăzute să crească cu încă 7%, an/an, până la 50,5 

mld. lei (4,5% din PIB). 

Pentru 2021 ar urma să fie înregistrată o uşoară scădere, spre 4% din PIB. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Consiliul Naţional al IMM-urilor: Dacă nu corectăm excesele semnalate în 

raportul de ţară al Comisiei Europene, vom vedea consecinţe în economie. 

România poate pierde finanţările europene, iar nivelul încrederii 

investiţionale poate scădea dacă problemele semnalate în raportul de ţară al 

Comisiei Europene nu sunt corectate 

Florin Jianu, preşedintele Consiliului Naţional al Întreprinderilor Private Mici şi 

Mijlocii: Discuţia asupra pensiilor trebuie să fie mult mai serioasă şi mai 

consistentă. Ce pensii ne dorim să mărim? Creştem de-a valma toate pensiile? 

Mărim şi pensiile care sunt peste 5.000 de lei, adică aproape dublu faţă de salariul 

mediu pe economie, sau ne uităm spre oamenii care au nevoie? Obiectivul nostru 

este de a aduce cât mai multe pensii în zona 2.000-2.500 lei. 

Comisia Europeană menţine în raportul de ţară previziunile de la finele anului 

trecut potrivit cărora deficitul fiscal al României nu va scădea, ci ar urma să 

depăşească 6% din PIB în 2021, motiv pentru care România va intra în procedura 

de deficit excesiv şi va trebui să prezinte un plan credibil de reducere a 

cheltuielilor. 

Comisia mai spune că fără corectarea deficitelor şi fără reforme, convergenţa 

României cu UE va face importanţi paşi înapoi. 

Reprezentanţii Consiliului Naţional al Întreprinderilor Private Mici şi Mijlocii 

(CNIPMMR) afirmă că dacă problemele semnalate în raportul de ţară al Comisiei 

Europene nu sunt corectate, România va vedea consecinţe precum tăieri ale 

finanţărilor europene şi pierderea încrederii investiţionale. 
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„Având în vedere acele cheltuieli nesustenabile realizate înainte, era evident că se 

va depăşi nivelul de deficit bugetar de 3%. Acest raport semestrial, precum şi alte 

rapoarte cum este raportul cu privire la statul de drept vor deveni parte integrată în 

finanţările europene viitoare. De asemenea, dacă noi nu corectăm diverse excese, 

vom vedea şi consecinţe. În primul rând, va fi vorba de tăierile finanţărilor 

europene, apoi va fi afectat nivelul încrederii investiţionale şi altele. Trebuie să nu 

ne mai ferim să discutăm despre elefanţii din cameră“, a declarat Florin Jianu, 

preşedintele CNIPMMR, în cadrul unei conferinţe. 

CNIPMMR propune o serie de măsuri pentru corectarea deficitelor, împărţite în 

patru domenii: social, economic, domeniul dialogului social şi legislativ, precum şi 

cel bugetar-administrativ. În domeniu social, Consiliul Naţional al IMM-urilor 

propune măsuri precum creşterea cu 40% a pensiilor care au o valoare de până în 

800 lei, creşterea cu 200 de lei/lună a pensiilor cu valoarea între 801-1.500 lei, 

indexarea cu valorea inflaţiei a pensiilor care depăşesc 1.500 lei, îngheţarea valorii 

pensiilor care depăşesc 5.000 lei, adoptarea de măsuri pentru rezolvarea ratei 

ridicate a tinerilor care nu sunt încadraţi profesional şi nu urmează niciun program 

educaţional sau de formare şi elaborarea unei strategii naţionale pentru Diaspora. 

„Discuţia asupra pensiilor trebuie să fie mult mai serioasă şi mai consistentă. Ce 

pensii ne dorim să mărim? Creştem de-a valma toate pensiile? Mărim şi pensiile 

care sunt peste 5.000 de lei, adică aproape dublu faţă de salariul mediu pe 

economie, sau ne uităm spre oamenii care au nevoie? Obiectivul nostru este de a 

aduce cât mai multe pensii în zona 2.000-2.500 lei“, a spus Florin Jianu. 

În domeniul economic, CNIPMMR susţine necesitatea sustenabilităţii şi orientării 

spre investiţii a bugetului, aplicarea OUG nr. 109/2011 privind guvernanţa 

corporativă a întreprinderilor publice în toate companiile de stat, precum şi 

adoptarea de măsuri pentru o bună utilizare a fondurilor UE şi a altor tipuri de 

sprijin financiar disponibile. 

De asemenea, reprezentanţii IMM-urilor susţin că Codul fiscal nu ar trebui 

modificat pentru o perioadă de patru ani pentru a asigura o predictibilitate a 

strategiilor de afaceri. 
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În ceea ce priveşte domeniul bugetar – administrativ, CNIPMMR susţine că 

creşterile salariale ale bugetarilor nu trebuie să afecteze nivelul investiţiilor şi nu 

trebuie să fie mai mari decât acestea. 

De asemenea, instituţia susţine digitalizarea administraţiei publice, cu 

restructurarea posturilor din administraţia publică locală şi centrală. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Fondurile de pensii private Pilon II închid ianuarie 2020 cu active record de 

63 miliarde lei (13,2 mld. euro): investiţii de 13,8 mld. lei în acţiuni 

Cele şapte fonduri de pensii private Pilon II din România au ajuns la active de 63 

de miliarde de lei (13,2 miliarde de euro) la ianuarie 2020, acestea fiind cele mai 

recente date publicate de Autoritatea de Supraveghere Financiară (ASF).  

Spre comparaţie, la finele anului 2019 activele fondurilor Pilon II erau de circa 62 

mld. lei, ceea ce înseamnă că pe parcursul lunii ianuarie activele acestora au urcat 

cu 1 mld. lei, şi pe fondul evoluţiei bursei.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 România ocupă locul 52 în Global Soft Power Index – cel mai amplu top al 

ţărilor în funcţie de influenţa pe care o deţin la nivel internaţional 

Doar şapte ţări din Europa Centrală şi de Est au reuşit să se claseze în Index 

Topul a fost realizat de compania de consultanţă Brand Finance şi a fost prezentat 

la Londra în cadrul Global Soft Power Summit. 

România ocupă locul 52 din 60 de ţări în topul Global Soft Power Index, cel mai 

amplu studiu al percepţiilor asupra puterii „soft“ pe care o deţin naţiunile de pe 

întreg globul, fiind chestionate circa 55.000 de persoane din peste 100 de ţări. 

Topul a fost realizat de compania de consultanţă Brand Finance şi a fost prezentat 

la Londra în cadrul Global Soft Power Summit. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 3 martie 2020 36 

 

Cele 60 de naţiuni au fost evaluate în funcţie de indicatori precum: familiaritate, 

reputaţie, influenţă, business şi comerţ, guvernare, relaţii internaţionale, cultură şi 

tradiţii, media şi comunicaţii, educaţie şi ştiinţă, oameni şi valori. 

În primele 10 clasate se află Statele Unite (primul loc), Germania, Regatul Unit, 

Japonia, China, Franţa, Canada, Elveţia, Suedia şi Rusia. Ultimele cinci locuri sunt 

ocupate de Nigeria, Bangladesh, Kazahstan, Irak şi Myanmar. 

Doar şapte ţări din Europa Centrală şi de Est au reuşit să se claseze în Index: 

Polonia (35), Republica Cehă (39), Croaţia (43), Ungaria (45), Ucraina (46), 

Estonia (47) şi România (52). Discrepanţa dintre familiaritatea şi reputaţia relativ 

pozitive şi ierarhizarea în funcţie de influenţă subliniază provocările cu care se 

confruntă regiunea pentru a dobândi mai multă putere pe plan internaţional. 

Topul remarcă transformarea remarcabilă în plan economic prin care a trecut 

regiunea după căderea comunismului. Totuşi, regiunea trebuie să se concentreze 

asupra iniţiativelor de diferenţiere faţă de restul naţiunilor, atât pe continent, cât şi 

la nivel global. 

Polonia, care a trecut prin una dintre cele mai impresionante schimbări din ultimii 

30 de ani, continuă să crească pe plan economic, fapt datorat cererii interne 

puternice, investiţiilor străine tot mai mari şi productivităţii constante, toate 

aspectele fiind susţinute de un flux continuu de fonduri europene. 

Astfel, Polonia s-a clasat pe locul 24 în ceea ce priveşte uşurinţa de a face afaceri şi 

pe locul 27 în ceea ce priveşte stabilitatea economică. 

Ţara care a reuşit să câştige cele mai multe categorii este Statele Unite, care este 

lider la capitolele familiaritate, influenţă, media & comunicaţii şi educaţie & 

ştiinţă. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Din Asia, direct pe şantierele din România. Adriana Iftime, Federaţia 

Patronatelor în Construcţii: În afara României, Asia rămâne singurul 

furnizor de forţă de muncă pentru construcţii. E o soluţie de avarie. În 2019, 

numărul angajaţilor străini din construcţii în România a depăşit 5.000, 

majoritatea fiind din Asia 

Construcţii Erbaşu, Apolodor, Ecoterm sunt numai câteva dintre companiile din 

construcţii care au ales să-şi extindă aria de căutare a angajaţilor către Asia, în lipsa 

disponibilităţii forţei de muncă de pe piaţa locală. În domeniul materialelor de 

construcţii, compania Topanel a adus şi ea angajaţi de origine asiatică, motivând că 

aceştia vin la pa-chet cu siguranţa că nu pleacă de la muncă pentru salarii mai bune 

sau pentru a lucra sezonier în alte domenii. 

„În afara României, Asia rămâne singurul furnizor de forţă de muncă pentru 

construcţii. Din momentul în care se face recrutarea lor şi până când ajung în 

România, trec circa trei-patru luni. Aceasta este însă o soluţie de avarie, pentru a 

repara situaţia personalului din construcţii“, spune Adriana Iftime, directorul 

general al Federaţiei Patronatelor Societăţilor din Construcţii (FPSC). 

(Sursa: zf.ro) 

  

 Bruxelles-ul a pus ochii pe Valea Jiului şi Rovinari/Turceni: acolo sunt 

concentraţi 90% dintre angajaţii din minerit, activitate ce trebuie închisă. 

Green Deal, pactul ecologic european, aduce în zona de risc 28.000 de locuri 

de muncă în România 

Comisia Europeană recomandă investiţii din fondul tranziţiei juste (7,5 miliarde de 

euro, parte a mecanismului de tranziţie justă) în implementarea tehnologiei şi 

infrastructurii pentru energie verde, investiţii în decontaminarea şi conversia 

centralelor poluante, dar şi investiţii în stimularea de dezoltare pentru noi companii 

şi în cercetare şi inovaţie. 

Într-o anexă la raportul de ţară asupra României, varianta de iarnă, Comisia 

Europeană arată că cele mai afectate judeţe de noul Green Deal vor fi Hunedoara 

cu Valea Jiului în special, Gorjul cu Rovinari/Turceni şi mai puţin, dar nu de 

neglijat, Dolj, Galaţi, Parhova şi Mureş. 
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„Activitatea de minerit al cărbunelui este concentrată în cele două subregiuni – 

Valea Jiului şi Rovinari/Turceni - din judeţele Hunedoara şi Gorj. În cele două 

judeţe activează 90% angajaţii din activităţile miniere din România şi forţa de 

muncă dependentă direct de extragerea cărbunelui sau de producţie de energie pe 

bază de cărbune este de 18.600 de persoane, cu alte 10.000 de persoane care sunt 

dependente indirect de cărbune”, notează reprezentanţii Comisiei Europene. 

Green Deal, pactul ecologic european, este iniţiativa Comisiei Europene prin care 

se doreşte ca, până în anul 2050, Uniunea Europeană să devină neutră din punctul 

de vedere al emisiilor de dioxid de carbon, adică să existe emisii la nivelul la care 

mediul înconjurător nu este afectat. Pentru a atinge acest obiectiv, Comisia a setat 

mai mulţi paşi de urmat, iar pentru exerciţiul financiar 2021-2027 a fost propus 

mecanismul de tranziţie justă. În joc sunt 100 mld. euro, la care se adaugă 25% din 

bugetul Uniunii Europene în perioada 2021-2027 (circa 250 mld. euro). 

Producţia de energie pe bază de cărbune, prima care trebuie eliminată pentru a 

atinge acest obiectiv, înseamnă în România circa un sfert din mixul energetic. 

Aproape toată activitatea de minerit de cărbune şi producţie de energie pe bază de 

cărbune din România este concentrată în Valea Jiului şi zona Olteniei, iar aceste 

două zone vor fi cele mai vulnerabile. 

Astfel, este nevoie de investiţii în alte facilităţi de producţie a energiei electrice, 

dar şi în reconversia angajaţilor ale căror locuri de muncă vor dispărea odată cu 

exploatarea cărbunelui. 

Comisia Europeană recomandă investiţii din fondul tranziţiei juste (7,5 miliarde de 

euro, parte a mecanismului de tranziţie justă) în implementarea tehnologiei şi 

infrastructurii pentru energie verde, investiţii în decontaminarea şi conversia 

centralelor poluante, dar şi investiţii în stimularea de dezoltare pentru noi companii 

şi în cercetare şi inovaţie. 

În ceea ce priveşte angajaţii care vor rămâne fără loc de muncă, reprezentanţii 

Comisiei recomandă investiţii pentru reconversia profesională şi asistenţă pentru 

găsirea unui nou loc de muncă. 
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Din acest fond de 7,5 miliarde de euro România primeşte 750 mil. euro. Investiţiile 

merg către Valea Jiului şi Oltenia, unde România vrea ca facilităţile bazate pe 

cărbune să fie reconvertite pe gaz, însă, momentan, Comisia Europeană  nu 

consideră gazul „combustibil de tranziţie”, la fel cum este considerată energia 

nucleară. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Klaus Iohannis va primi un prestigios premiu european câştigat anterior şi 

de Helmut Kohl 

Preşedintele Klaus Iohannis va primi, miercuri, premiul Coudenhove-Kalergi din 

partea societăţii europene cu acelaşi nume. Premiul care a mai a fost primit şi de 

Angela Merkel sau Helmut Kohl, îi este acordat lui Klaus Iohannis pentru 

„dedicarea sa faţă de valorile europene şi pentru contribuţia decisivă la integrarea 

mai profundă a României în comunitatea statelor europene”, conform unui 

comunicat emis de această societate. 

„Premiul european Coudenhove-Kalergi 2020 va fi acordat excelenţei sale, domnul 

Klaus Werner Iohannis, Preşedintele României, în 4 martie 2020, în Bucureşti. 

Membrii Societăţii Europene Coudenhove-Kalergi au decis în data de 31 

octombrie 2019 să dea acest premiu preşedintelui Iohannis pentru meritele sale 

deosebite în politică. Prin dedicarea sa faţă de valorile europene, el a contribuit 

decisiv la integrarea mai profundă a României în comunitatea statelor europene”, 

se arată în comunicat. 

Premiul Coudenhove-Kalergi este acordat o dată la doi ani personalităţilor care au 

contribuit la proiectul unei Europe paşnice şi unite. Printre foştii câştigători ai 

acestuia se numără fostul cancelar german Helmut Kohl, actualul cancelar german 

Angela Merkel şi fostul preşedinte român Emil Constantinescu. 

El a fost acordat pentru prima oară în 1978, după moartea lui Richard 

Coudenhove-Kalergi, unul dintre susţinătorii păcii printre statele europene şi 

iniţiatorul unui proiect în vederea unităţii.  
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El a fost fondatorul mişcării pan-europene de după Primul Război Mondial şi a 

contribuit decisiv la crearea instituţiilor europene din prezent. Societatea, denumită 

în onoarea sa, susţine moştenirea sa politică şi cultură şi încearcă să menţină viu 

conceptul său de unitatea europeană. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Proteste violente la Chisinau: Usa Guvernului a fost sparta cu un buzdugan 

Manifestatia de protest organizata luni de veterani ai razboiului din Transnistria, de 

la inceperea caruia se implinesc la 2 martie 28 de ani, a degenerat in fata sediului 

guvernului de la Chisinau, cand unul dintre veterani a spart usa de la intrarea in 

cladire cu un buzdugan din lemn, informeaza mass-media moldovene, intre care 

Europa Libera, Radio Chisinau, Deschide.md si Ziarul National. 

 

Sute de protestatari au cerut demisia guvernului condus de premierul Ion Chicu si a 

presedintelui Igor Dodon la actiunea de protest organizata in centrul Chisinaului de 

Consiliul national al veteranilor de razboi la implinirea a 28 ani de la izbucnirea 

conflictului militar de pe Nistru la 2 martie 1992. 

 

Participantii erau inarmati cu buzdugane din lemn si tineau steaguri tricolore, 

scandand 'Jos tradatorii!', 'Noi suntem poporul, Dodon e tradatorul!', 'Hotii!' etc. 

 

Liderii protestatarilor spun ca intregul guvern trebuie sa demisioneze pentru ca s-a 

solidarizat cu declaratia recenta a ministrului de externe, Aureliu Ciocoi, care a 

parut sa laude rolul jucat de Rusia in conflictul din Transnistria. Manifestantii mai 

revendica un 'pachet de asistenta sociala' pentru participantii la razboi si familiile 

lor si voiau sa fie primiti de premierul Chicu sau de alti oficiali guvernamentali, 

potrivit Europa Libera. 

 

Mai multe dispozitive ale politiei au fost mobilizate in fata cladirii executivului, 

dupa ce usa de sticla a cladirii a fost sparta cu un buzdugan. 
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In prima parte a zilei, protestatarii blocasera circulatia troleibuzelor pe Bulevardul 

Stefan cel Mare. Totodata, ei au amenintat ca vor bloca toate iesirile din oras. 

 

In cele din urma, un grup format din cinci fosti combatanti a fost invitat in cladirea 

guvernului pentru a discuta revendicarile cu autoritatile, pentru convorbiri fiind 

convocat de urgenta ministrul apararii, Victor Gaiciuc. Acesta a declarat ulterior ca 

'multe' dintre doleantele veteranilor 'au fost rezolvate'. 

 

Premierul Ion Chicu s-a declarat 'mahnit' de faptul ca o parte dintre veterani a 

preferat sa protesteze in aceasta zi. 'A strica usile guvernului, ale unei cladiri a 

statului, nu e o dovada de patriotism, din contra - e dovada ca detesti edificiile tarii 

si ale statalitatii. Aceste edificii nu apartin premierului sau vreunui demnitar, ci 

poporului Republicii Moldova', a declarat Chicu, citat de Ziarul National din 

Chisinau. 

 

Situatia se anunta tensionata inca de dimineata cand presedintele Igor Dodon, sefa 

parlamentului, Zinaida Greceanii, si premierul Ion Chicu au mers sa depuna flori la 

monumentul 'Maica indurerata' din cadrul complexului-memoral 'Eternitatea' 

pentru a comemora victimele razboiului din Transnistria, unde au fost huiduiti de 

mai multe persoane venite sa aduca un omagiu celor morti. 

 

Contrar traditiei, cei trei inalti oficiali nu au fost insotiti de veteranii care au luptat 

cu arma in maini pentru a apara integritatea Republicii Moldova, plecand precipitat 

dupa ce au pastrat un moment de reculegere la monumentul ridicat in memoria 

eroilor cazuti in luptele din 1992, conform Ziarului National. 

 

Mai mult, fortele de ordine nu au permis nimanui sa intre pe teritoriul 

Memorialului 'Eternitatea' pana nu au plecat presedintele, premierul si sefa 

legislativului. 
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Reprezentantii miscarii politice Unirea au venit cu fotografiile lui Igor Dodon, Ion 

Chicu, ministrului de externe Aurel Ciocoi, ministrului apararii Victor Gaiciuc etc., 

sub care au fost inscrise unele dintre declaratiile lor controversate, precum 

'Crimeea este pamantul Federatiei Ruse' (Dodon), 'Eu nu stiu ce inseamna Frontul 

Popular' (Chicu) sau 'Rusia a intervenit pentru a opri varsarile de sange in 1992' 

(Ciocoi). 

 

Declaratia ministrului de externe din guvernul Chicu cu privire la razboiul din 

Transnistria a declansat indignarea veteranilor conflictului, el fiind acuzat ca 

exprima pozitia Federatiei Ruse. 

 

Afirmatia ministrului de externe Aureliu Ciocoi, potrivit caruia Federatia Rusa ar fi 

oprit razboiul de pe Nistru in 1992 este inedita, in contextul in care pana acum 

nimeni din diplomatia moldoveana nu a facut asemenea afirmatii, a apreciat luni 

pentru Radio Chisinau analistul politic Ion Tabarta. 

 

'Ceea ce a spus Ciocoi este ceva nou pentru Republica Moldova, ceva inedit. 

Guvernul Republicii Moldova intotdeauna, chiar si in perioada lui Vladimir 

Voronin, a avut o pozitie oficiala clara: Rusia este tara agresoare. Tiraspolul nu s-a 

subordonat, Chisinaul a mers sa-si faca dreptate, hai sa spunem asa, a reactionat la 

acele nedreptati. Niciodata nu am avut o declaratie a unui sef al diplomatiei noastre 

ca Armata a 14-a, in cazul dat, a avut un rol de pacificator si ca datorita Federatiei 

Ruse au fost oprite varsarile de sange. Asta este exact ceea ce spunea Serghei 

Lavrov (ministrul rus de externe) in septembrie anul trecut, dar nu numai el. 

Aceasta a fost o politica pe care Federatia Rusa a incercat sa o inoculeze constant', 

a precizat Ion Tabarata. 

 

Deputatii Partidului 'Actiune si Solidaritate' (PAS) au anuntat ca vor initia o noua 

motiune impotriva ministrului de externe, dupa ce Biroul permanent al 

parlamentului nu a admis examinarea primei motiuni a blocului ACUM. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Zeci de mii de miganti vor sa intre in Europa: Liderii UE se duc marti la 

frontiera greco-turca, ministrii de Interne se reunesc de urgenta. Germania 

avertizeaza: 2015 nu se va repeta! 

Sefa Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, se va deplasa marti la frontiera 

greco-turca impreuna cu presedintele Consiliului European, Charles Michel, si cu 

cel al Parlamentului European, David Sassoli. 

 

In plus, ministrii de Interne ai statelor UE vor avea miercuri o reuniune 

extraordinara in cadrul careia va fi discutata situatia de la frontiera blocului 

comunitar cu Turcia, unde zeci de mii de migranti incearca sa treaca in Grecia si 

Bulgaria de saptamana trecuta. 

 

Detalii despre situatia tensionata de la granita turco-elena: 

 Erdogan confirma ca zeci de mii de migranti trec granita in UE: Turcia nu 

mai poate face fata si ii lasa sa plece 

 UE trimite intariri la granita dintre Grecia si Turcia, dupa ce Erdogan a 

deschis frontierele pentru 75.000 de migranti 

 Migrantii lasati de Erdogan sa treaca, intampinati cu gaze lacrimogene si 

violenta de greci 

 Erdogan ameninta Europa cu milioane de migranti si cere un armistitiu in 

Siria 

Provocarea cu care se confrunta Grecia in fata afluxului de refugiati este una 

europeana, a declarat luni sefa Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, care se 

va deplasa marti la frontiera greco-turca impreuna cu presedintele Consiliului 

European, Charles Michel, si cu cel al Parlamentului European, David Sassoli, 

transmit AFP si dpa. 

 

"Provocarea cu care se confrunta Grecia este o provocare europeana", a spus, intr-o 

conferinta de presa, Ursula von der Leyen, care se va intalni cu prim-ministrul elen 

Kyriakos Mitsotakis. "Grecia are intregul nostru sprijin", a adaugat ea. 

 

http://www.ziare.com/invazie-imigranti/turcia/erdogan-confirma-ca-zeci-de-mii-de-migranti-trec-granita-in-ue-turcia-nu-mai-poate-face-fata-si-ii-lasa-sa-plece-1599746
http://www.ziare.com/invazie-imigranti/turcia/erdogan-confirma-ca-zeci-de-mii-de-migranti-trec-granita-in-ue-turcia-nu-mai-poate-face-fata-si-ii-lasa-sa-plece-1599746
http://www.ziare.com/europa/grecia/ue-trimite-intariri-la-granita-dintre-grecia-si-turcia-dupa-ce-erdogan-a-deschis-frontierele-pentru-75-000-de-migranti-1599774
http://www.ziare.com/europa/grecia/ue-trimite-intariri-la-granita-dintre-grecia-si-turcia-dupa-ce-erdogan-a-deschis-frontierele-pentru-75-000-de-migranti-1599774
http://www.ziare.com/invazie-imigranti/turcia/migrantii-lasati-de-erdogan-sa-treaca-intampinati-cu-gaze-lacrimogene-si-violenta-de-greci-1599822
http://www.ziare.com/invazie-imigranti/turcia/migrantii-lasati-de-erdogan-sa-treaca-intampinati-cu-gaze-lacrimogene-si-violenta-de-greci-1599822
http://www.ziare.com/international/turcia/erdogan-ameninta-europa-cu-milioane-de-migranti-si-cere-un-armistitiu-in-siria-1599929
http://www.ziare.com/international/turcia/erdogan-ameninta-europa-cu-milioane-de-migranti-si-cere-un-armistitiu-in-siria-1599929
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Referitor la decizia de vineri a Turciei de a deschide frontierele cu UE si de a lasa 

sa treaca refugiatii, pentru a obtine sprijin occidental in Siria, presedintele Comisiei 

Europene a recunoscut ca Ankara se afla "intr-o situatie dificila in ceea ce priveste 

refugiatii si migrantii". "Dar ceea ce vedem acum nu poate fi un raspuns sau o 

solutie", a subliniat ea. 

 

Comisia de la Bruxelles va avea un dialog intensiv cu Ankara pentru a lua in 

discutie "unde ar putea fi necesar sprijin" in privinta refugiatilor in Turcia, dar 

"exista un acord in vigoare, pe care noi il respectam", a mai spus Ursula von der 

Leyen, referindu-se la pactul incheiat in 2016 cu Ankara. 

 

Sefa Comisiei Europene a discutat, vineri, prin telefon cu presedintele turc Recep 

Tayyip Erdogan, a declarat un purtator de cuvant de la Bruxelles, fara a furniza alte 

detalii. 

 

Comisarul european pentru gestionarea crizelor, Janez Lenarcic, urmeaza sa se 

deplaseze la randul sau, "in zilele urmatoare", la Gaziantep, in sud-estul Turciei, 

pentru a examina situatia refugiatilor. 

 

Grecia s-a plasat duminica in stare de alerta maxima, pentru a-si proteja frontierele 

in fata afluxului de mii de migranti spre teritoriul sau. 

 

Reuniune de urgenta a ministrilor de Interne 

 

Pe de alta parte, ministrii de Interne ai statelor UE vor avea, miercuri, o reuniune 

extraordinara, in cadrul careia va fi discutata situatia de la frontiera blocului 

comunitar cu Turcia, unde mii de migranti incearca sa treaca in Grecia si Bulgaria 

de saptamana trecuta, relateaza Reuters, citand trei oficiali europeni. 

 

Reuniunea este menita sa furnizeze sprijin pentru Grecia si Bulgaria in misiunea 

lor de a patrula frontiera externa a UE, au declarat doi oficiali, dupa o intalnire care 

a avut loc luni a diplomatilor de la Bruxelles. 

 

 

http://www.ziare.com/invazie-imigranti/turcia/turcia-a-dat-drumul-la-refugiati-asteptand-ca-ue-sa-exercite-presiuni-asupra-siriei-si-rusiei-1599588
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In plus, ministri de Externe vor avea si ei, vineri, la Zagreb, o reuniune 

extraordinara convocata in urma evenimentelor din Siria, au confirmat pentru dpa 

surse diplomatice. 

 

Ministrii de Externe ai celor 27 urmau sa se intalneasca informal in capitala 

Croatiei timp de doua zile, incepand de joi. 

 

A doua zi a reuniunii informale a fost insa acum ridicata la nivelul de intalnire 

oficiala, ceea ce inseamna ca este posibila luarea unor decizii, noteaza dpa. 

 

Guvernul german avertizeaza: Anul 2015 nu se va repeta 

 

Guvernul german a emis un avertisment catre potentialii migranti care pleaca din 

Turcia ca drumul spre Uniunea Europeana nu este deschis si ca anul 2015 nu se va 

repeta. 

 

"In acest moment, vedem o situatie extrem de tulburatoare la frontierele externe ale 

UE catre Turcia, pe uscat si pe mare", a declarat purtatorul de cuvant al 

Guvernului, Steffen Seibert, la Berlin. 

 

"Vedem refugiati si migranti carora li se spune in partea turca ca drumul in UE este 

acum deschis. Si bineinteles ca nu este", a adaugat el. 

 

Declaratia cancelarului Angela Merkel in sensul ca deschiderea granitelor 

Germaniei care a avut loc in vara anului 2015 nu se va mai repeta "ramane 

valabila", a subliniat Seibert. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Coronavirus: Parlamentul European suspendă accesul vizitatorilor timp de 

trei săptămâni 

Președintele PE: Toate activităţile parlamentare vor fi menţinute 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/coronavirus-parlamentul-european-suspenda-accesul-vizitatorilor-timp-de-trei-saptamani-1269283#highlight-1269283-1
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Parlamentul European va suspenda accesul vizitatorilor timp de trei săptămâni, a 

anunţat luni preşedintele instituţiei, David Sassoli, măsură preventivă luată pentru 

a limita propagarea coronavirusului, relatează Reuters şi AFP, citate de Agerpres. 

Activitatea parlamentară va continua, dar seminariile, evenimentele şi alte activităţi 

implicând vizitatori externi vor fi suspendate, a declarat David Sassoli în cadrul 

unei conferinţe de presă. 

El a precizat că măsurile luate de legislativul comunitar sunt mai dure decât cele 

ale altor instituţii UE pentru că Parlamentul European primeşte circa 700.000 de 

vizitatori pe an, mult mai mult decât alte organisme comunitare. 

Parlamentul European lucrează la Bruxelles în cea mai mare parte a anului şi 

organizează sesiuni plenare odată pe lună la Strasbourg, în Franţa. 

Sesiunea plenară de la Strasbourg de săptămâna viitoare a fost în schimb menţinută 

şi "se va desfăşura în modul cel mai normal posibil", a precizat el. 

"Una dintre consecinţele informaţiilor care ne-au parvenit este limitarea accesului 

vizitatorilor în clădirile Parlamentului", la Strasbourg şi la Bruxelles, a explicat el. 

Măsura, cu efect imediat, se aplică în cazul turiştilor, dar şi al invitaţilor 

eurodeputaţilor şi al asistenţilor lor, membrilor grupurilor de lobby şi seminariilor 

cu participanţi externi. 

Președintele PE: Toate activităţile parlamentare vor fi menţinute 

O sursă parlamentară a declarat că intervenţia Gretei Thunberg în faţa 

eurodeputaţilor, prevăzută pentru miercuri, va avea totuşi loc. 

"Toate activităţile parlamentare vor fi menţinute, respectiv activitatea comisiilor, a 

biroului preşedinţilor, conferinţa preşedinţilor", a mai spus eurodeputatul italian. 

Săptămâna trecută, Parlamentul European a recomandat personalului său "să 

rămână acasă în autoizolare" dacă a călătorit în precedentele 14 zile în zone 

afectate de epidemia de coronavirus, respectiv nordul Italiei, China, Singapore şi 

Coreea de Sud. 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/03/02/coronavirus-parlamentul-european-suspenda-accesul-vizitatorilor-timp-de-trei-saptamani--458678
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În ceea ce priveşte eurodeputaţii care vin din zonele cele mai afectate, "trebuie să 

fie atenţi". "Dar nimeni nu le poate restrânge mandatul sau limita prezenţa lor în 

Parlament", a mai spus Sassoli. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 OCDE: Epidemia de coronavirus va duce la cea mai severa scadere a 

activitatii economice de la criza financiara globala 

Epidemia de coronavirus (Covid-19) va arunca economia mondiala in cea mai 

severa scadere a activitatii economice de la criza financiara globala, a avertizat, 

luni, Organizatia pentru Cooperare si Dezvoltare Economica (OCDE), transmite 

Reuters. 

 

Anul acesta, PIB-ul global ar urma sa urce cu doar 2,4%, cel mai redus nivel din 

2009, si in scadere fata de estimarea din noiembrie, de 2,9%, a informat OECD, in 

prognoza sa actualizata. 

 

Institutia financiara cu sediul la Paris se asteapta in 2021 la o redresare a cresterii 

economiei mondiale la 3,3%, in cazul in care varful epidemiei va fi atins in China 

in primul trimestru din acest an, iar alte epidemii vor putea fi tinute sub control si 

vor fi de intensitate redusa. 

 

Totusi, daca virusul se raspandeste in Asia, Europa si America de Nord, cresterea 

economiei mondiale va incetini la 1,5% anul acesta, atrage atentia OECD. 

 

"Principalul mesaj in scenariul negativ este ca multe tari ar putea intra in recesiune 

si de aceea cerem cat mai curand posibil adoptarea de masuri in zonele afectate. 

Guvernele trebuie sa sprijine sistemele publice de sanatate alocand sume 

suplimentare sau acordand reduceri de taxe pentru angajatii care lucreaza peste 

program si sa introduca stimulente pentru angajatii cu program redus, pentru a 

sprijini companiile afectate", a declarat, pentru Reuters, economistul sef al OECD, 

Laurence Boone. 
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Guvernele ar trebui sa ofere ajutoare financiare, cum ar fi reducerea costurilor cu 

asistenta sociala, suspendarea TVA si imprumuturi de urgenta firmelor din cele 

mai afectate sectoare, cum ar fi turismul. De asemenea, bancile centrale ar trebui sa 

transmita semnale incurajatoare pentru a atenua turbulentele de pe pietele 

financiare, indicand ca sunt pregatite sa relaxeze si mai mult politica monetara si sa 

furnizeze lichiditati bancilor, daca va fi necesar, a adaugat oficialul OECD. 

 

"Nu vrem sa adaugam o criza financiara crizei din sectorul sanatatii", a spus el. 

 

Oficialii de la Banca Centrala a Japoniei (BoJ), Rezerva Federala a SUA (Fed) si 

Banca Centrala Europeana (BCE) au indicat in ultimele zile ca sunt pregatiti sa 

intervina daca va fi necesar. 

 

Daca situatia se va deteriora, un raspuns coordonat - care sa vizeze relaxarea 

politicii monetare si acordarea de stimulente fiscale - ar putea duce la o crestere 

economica mai ridicata cu 1,2% in 2020 si 2021, se arata in raportul OCDE. 

 

In scenariul de baza al OCDE, in care situatia nu se deterioreaza dramatic, PIB-ul 

Chinei va inregistra anul acesta o crestere de doar 4,9%, cel mai redus nivel din 

ultimii 30 de ani. In noiembrie, institutia estima un avans al economiei chineze in 

2020 de 5,7%. A doua economie mondiala se va redresa in 2021, cand va inregistra 

o expansiune de 6,4%. 

 

In zona euro, unde creste rapid numarul imbolnavirilor, anul acesta cresterea 

economica va fi de 0,8%, fata de un avans de 1,1% previzionat in noiembrie. 

 

In ceea ce priveste PIB-ul SUA, acesta ar urma sa urce cu 1,9%, fata de 2% estimat 

in noiembrie. 

 

Infiintata in anul 1961, OCDE joaca un rol de consiliere pentru guvernele tarilor 

puternic dezvoltate, in materie de politica economica, sociala si de guvernare. Cele 

36 de state membre OCDE detin impreuna aproximativ 60% din economia 

mondiala, 70% din comertul mondial si 20% din populatia lumii. 

(Sursa: Agerpres) 


